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همين صفحه

در گفت وگو با ایلنا مطرح شد:
سازمان صمت استان تهران؛ 
حامی اصلی   متخلفين امداد خودرو 
و جرثقيل های غيرمجاز

شهرنوشت 6

به بهانه هجو سرود مشهور »یار دبستانی« 
در برنامه تلویزیونی»سیدخندان«  

تاراج بودجه عمومی 
در اوج ابتذال و بی مایه گی

یکشنبه  19  آذر   1402  /    26  جمادی الاول   1445  /  10  دسامبر   2023 قیمت  2000  تومان  /    شماره  1513

 یک پژوهشگر در تحلیل پیشنهاد افزایش نرخ ارز ترجیحی به  35000 تومان: 

مافیای نفتی مانع اختصاص ارز 
به واردات کالاهای اساسی می شود

چرتکه 3

سياست 2

پرونده چای گیت و بازخوانی یک رفتار غیراصولی از سوی دولت؛

»سفارت«  اعطای جایزه 
بحبوحه فساد! در 

بروز فسادی به بزرگی 3/7میلیارد دلار در 
ارتباط با پرونده چای دبش در دولت سیزدهم 
را نمی توان بدون نقش داشتن مقامات دولتی 
تصور کــرد. مقامــات وقــت وزارتخانه های 
کشاورزی، صمت و بانک مرکزی بدون تردید 
باید پاسخگوی این فساد باشند. هرچند متهم 
ردیف اول آن وزیر وقت جهاد کشاورزی دولت 
سیزدهم است که بدون هیچ توضیحی استعفا 
داد، هرچند همان ایام هم اخباری مبنی بر نقش 
وی در پرونده  فســاد نهاده های دامی به گوش 
می رســید.  پرونده تخلفات چای دبش حتی 
با استعفای ســاداتی نژاد که بیشتر شبیه عزل 
اجباری بود، ادامه پیــدا کرد و چهره های مؤثر 
دیگری در بدنه دولت باقی ماندند تا روند فساد 

ادامه داشته باشد. در رخداد این فساد باید تمامی 
دستگاه های مرتبط را مسئول دانست و منتظر 
ماند و دیــد که چه مدیران ارشــدی در دولت 
ســیزدهم در وقوع این فســاد نقش مؤثرتری 
داشته اند.  با اظهارات جدید رئیس قوه قضاییه، 
مشخص شده که 90درصد از فساد در تخصیص 
ارز واردات چای در دو سال 1400 و 1401 رخ 
داده و ادعای مسئولان دولتی درباره »کشف« و 
» جلوگیری«  از این فساد گسترده نوعی »فرار رو 
به جلو« بوده است. غلامحسین محسنی اژه ای 
درباره پرونده واردات چای گفته است: »تخلف 
گروه دبش از سال 9۸ شــروع شد که در همان 
سال گروه دبش حدود ۲ میلیون دلار و در سال 

99، ۲1 میلیون دلار گرفته است...

جامعه جهانی وتوی آتش بس از سوی آمریکا را تأیید کشتار غیرنظامیان غزه  ارزیابی کرد؛

خوش رقصی انتخاباتی واشنگتن 
برای لابی یهود

جهان 5

افتضاحی به اسم بلیت فروشی اینترنتی
در فوتبال ایران 

سلاطین هرج و مرج! 
آدرنالين 8

دسترنج 4

سياست 2

چرتکه 3

دسترنج 4

رئیس اتحادیه آهنگــران و صنعتگران خودرو تهران 
گفت: اتحادیه آهنگران و صنعتگران خودرو متولی صدور 
جواز جرثقیل سیار است اما صدور جوازهای دفتر امداد 
خودرو مربوط به این اتحادیه نیست و اتحادیه هیچ گونه 
مسئولیتی نســبت به تخلفات صورت گرفته 9 شرکت 
ندارد و شکایتهای موجود که از سوی جرثقیلهای امداد 
خودرو و مکانیکها انجام می شــود، از سوی تعزیرات در 

حال بررسی است.
محمدجواد برازنده در گفتگو با ایلنا گفت: این اتحادیه 
در سال 13۲1 تاسیس شده و از قدیمی ترین اتحادیه ها به 
شمار می رود. متاسفانه در این صنف مشکلات زیادی وجود 
دارد. اصلی ترین آن مشکلات مربوط به رسته جرثقیل سایر 
بوده و حاشیه سازی هایی که انجام شده است، همه از سوی 
دیگر اتحادیه ها است چراکه امداد خودروهای غیرمجاز 
که از هیچ سوی اتحادیه مجوزی ندارند و هیچ اتحادیه ای 
متولی صدور جواز در رسته امداد خودرو نیست و بنابراین 
اتحادیه آهنگران و صنعتگران خودرو را دچار مشکلات 
فراوانی کرده اند و سازمان صمت استان تهران، متاسفانه 
خودسرانه در حال گرفتن آن رسته از این اتحادیه بدون طی 
مراحل قانونی و هیچ گونه دلیل است چراکه گرفتن رسته 
ها و ضوابط خاص از سوی هر اتحادیه ای، نیازمند انجام سیر 

قانونی و مطالعات کارشناسی است. 

مواجهه   با   حدود   600   شکایت
وی ادامه داد: در حال حاضــر۶00 پرونده تخلف در 
تعزیرات در حال بررسی است و متاسفانه برخی از سازمان ها 
از این متخلفان حمایت می کننــد. اتحادیه آهنگران و 
صنعتگران خودرو برای دفاع و صیانت از این صنف و حل 
مشکلات آنها اقدام به شکایت کرده است که برخی نهادها 
از جمله هیأت عالی نظارت و معاون وزیر از اتحادیه حمایت 
کرده اند. اما سازمان صمت استان تهران و همچنین پلیس 
راهور در کار ما مانع تراشــی می کنند. با این حال مراجع 
قضایی هم در اثبات این امر رای داده اند و به زودی رای نهایی 
صادر خواهد شد. پرسش اصلی ما از مسئولین این است که 

چرا کسی حق ما را به رسمیت نمی شناسد و از تخلفات به  
نام اتحادیه جلوگیری نمی کنند؟

9   شرکت   متخلف  در   زمینه   امداد  خودرو
برازنده افزود: زمانی که اتومبیلی دچار مشکل شده و 
متوقف می شود، امداد خودرو و یدک کش هایی که مجوز 

رسمی ندارند، ادعا می کنند در صورت خرابی خودرو، آنها 
را با هزینه کم و کیفیت بالا تعمیر می کنیم اما بعد از اغفال 
مشــتریان هزینه ۵0   الی100 میلیونــی از آنها مطالبه 
می کنند. در حال حاضر حدود 9 شرکت در این زمینه به 

صورت غیرقانونی مشغول به فعالیت هستند.

درخواست   اتحادیه   از   شهروندان 
جهت   گزارش  تخلفات

رئیس اتحادیه آهنگــران و صنعتگران خودرو تهران 
خاطر نشان کرد: درخواست ما از شــهروندان این است 
که در صورت مشاهده تخلفات با واحد شکایات اتحادیه 
به شماره ۸۸4333۲3-0۲1 تماس گرفته و در برخورد 
با متخلفین، ما را حمایت کننــد. اتحادیه در حال حاضر 
پاسخگوی تماس ها اســت و در چهار سال اخیر به 130 

پرونده رسیدگی کرده است.

برچسب   شناسایی   جرثقیل های   اتحادیه
برازنده در پایان افــزود: اتحادیه بــرای جرثقیل ها 
برچسب هایی جهت شناسایی تهیه کرده است که هیچ 
ارگانی اجازه این کار را ندارد اما ســازمان صمت اســتان 
تهران و پلیــس راهور با صدور کارت ویزیــت در این کار 
اختلال ایجاد کرده اند و پلیس راهــور به دارندگان جواز 
چرثقیل حمل خودرو اعلام کرده که مجوزهای صادر شده 
از سوی اتحادیه غیرقانونی بوده و رانندگان را به اتحادیه ای 
که هیچ گونه حق صدور جواز جرثقیل حمل خودرو ندارد، 
راهنمایی کرده و کلیه رانندگان را دچار مشکل و چالش 
کرده است و از جانب مرجع قضایی نظام نیز محرز و پیگیری 
شده و دستورات لازم اخذ شده است. متاسفانه پلیس راهور 
خودروهای اتحادیه آهنگران و صنعتگران خودرو تهران را 
توقیف می کند که این تخلف از جانب مراجع قضایی نیز 

محرز شده و در حال پیگیری است.

گفت وگو
در گفت وگو با ایلنا مطرح شد:

سازمان صمت استان تهران؛ حامی اصلی  متخلفین امداد خودرو و جرثقیل های غیرمجاز

رئیس انجمن مهندسی گاز: 
ناترازی گاز در ایران 

بسیار جدی و خطرناک است 

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارفرمایی کشور: 

آمارهای دولت در زمینه احیای 
واحدهای راکد صحت ندارد

شرکت های سرمایه گذاری صندوق های 
بازنشستگی؛ قاتق نان یا قاتل جان 

فاکتور سوءمدیریت دولت 
از جیب کارگر پرداخت می شود 

امیرعبداللهیان:  
هرچه جلوتر می رویم، 

برجام بی خاصیت تر می شود

 پالایشگاه دهم پارس جنوبی  فاز 19 درنظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره:   
 STUD : تقاضای:0140138  به  شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران:    2002097684000109 به شرح R10/1402/043
BOLT -الزاماً ساخت داخل  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد .لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
برآورد مناقصه : 50.000.000.000  ریال و  تضمین فرآیند ارجاع کار : 2.500.000.000 ریال  بوده و  تضمین شركت در فرایند 
ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران 

قابل قبول  مي باشد.

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز19(

فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( دومرحله ایی 

روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه 
و ارائه ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار )پاکت الف( :

آدرس: استان بوشهر -شهرستان کنگان -کیلومتر 20 جاده کنگان به عسلویه -سایت 2 منطقه ویژه اقتصادی انرژی 
پارس -پالایشگاه دهم -فاز 19 ، تلفن : اداره خدمات کالای پالایشگاه دهم : 07731466283-07731466290-

فکس: 07731466273 تاییدیه فکس: 07731466271

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس : 41934 – 021    دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

WWW.SETADIRAN.IR  اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/18
تاریخ انتشار نوبت  دوم: 1402/09/19

تاریخاقدام ردیف

1402/09/20تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1

1402/09/25مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه 2

1402/10/09مهلت زمانی ارسال پیشنهادات3

1402/10/09زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران 4

 جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1617738 شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز19(
s.p.g.c

فرشاد شهسواری   - شهردار نصیرشهر

آگــهی تجدید 
مــزایده عمومی  

شهرداری نصیرشهر درنظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی 
نصیرشهر واگذاری بهره برداری از گلخانه واقع در آرامستان بهشت امام 
صادق )ع( به بخش خصوصی به صورت استیجاری براساس قیمت 
پایه کارشناسی و از طریق برگزاری مزایده عمومی به بخش خصوصی 

واگذار نماید. 
 لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت به عمل می آید تا ساعت 12 
روز یکشنبه 1402/09/19 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir نسبت به مشاهد جزئیات و 
تهیه اسناد مزایده عمومی و حداکثر تا ساعت 12 روز چهارشنبه مورخ 
1402/09/29 نسبت به ثبت پیشنهادهای خود اقدام نمایند. ضمنا هزینه 

چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
 شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. 
 سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/19 

 نوبت دوم

 مهدی عجم خیجی-  سرپرست سازمان عمران
 و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری شاهرود

آگهي اصلاحیه
 مزایده املاک عمومي
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زمان بازگشایی : ساعت 13 روز یکشنبه مورخ 1402/10/4  
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WWW.SETADIRAN.IR  اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/18
تاریخ انتشار نوبت  دوم: 1402/09/19

تاریخاقدام ردیف

1402/09/20تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1

1402/09/25مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه 2

1402/10/09مهلت زمانی ارسال پیشنهادات3

1402/10/09زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران 4

 جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1617738 شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز19(
s.p.g.c

فرشاد شهسواری   - شهردار نصیرشهر

آگــهی تجدید 
مــزایده عمومی  

شهرداری نصیرشهر درنظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی 
نصیرشهر واگذاری بهره برداری از گلخانه واقع در آرامستان بهشت امام 
صادق )ع( به بخش خصوصی به صورت استیجاری براساس قیمت 
پایه کارشناسی و از طریق برگزاری مزایده عمومی به بخش خصوصی 

واگذار نماید. 
 لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت به عمل می آید تا ساعت 12 
روز یکشنبه 1402/09/19 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir نسبت به مشاهد جزئیات و 
تهیه اسناد مزایده عمومی و حداکثر تا ساعت 12 روز چهارشنبه مورخ 
1402/09/29 نسبت به ثبت پیشنهادهای خود اقدام نمایند. ضمنا هزینه 

چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
 شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. 
 سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/19 

 نوبت دوم

 مهدی عجم خیجی-  سرپرست سازمان عمران
 و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری شاهرود

آگهي اصلاحیه
 مزایده املاک عمومي

شماره 2002100586000001  مزایده  به  مربوط  منتشره  آگهی  پیرو 
عمران   سازمان  به  متعلق  املاک  از  تعدادی  فروش  خصوص  در 
بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری شاهرود و باعنایت به اصلاحیه 
 انجام شده در سامانه تداركات الكترونیكي دولت ) ستاد ( به آدرس :
جهت  مهلت  آخرین  بدینوسیله   ، مراجعه   www.setadiran.ir  

دریافت اسناد مزایده : ساعت 19 مورخ 1402/9/23 می باشد.
زمان بازگشایی : ساعت 13 روز یکشنبه مورخ 1402/10/4  
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با ایلنا همراه شوید
خبرگزاري کار ایران »ایلنا«

چرتکه 3

به دلیل نبود زیرساخت افزایش صادرات؛ 
سایپا بازار روسیه را 

بدون فروش ترک کرد



انتقاد امام جمعه اردبیل از فساد و اختلاس 
در حضور اژه ای: 

من دیگر نمی توانم خطبه بخوانم!
امام جمعه اردبیل در جلسه شورای اداری استان 
اردبیل و با حضور محســنی اژه ای گفت: حضرت آقا 
من دیگر نمی توانم خطبه بخوانم. سیدحسن عاملی 
افزود: آن کسی که ۲۰ ساله شرکتی است می آید به من 
می گوید تو خجالت نمی کشی از تقوا صحبت می کنی؟ 
من چه کار کنم؟  بسم الله بفرمایید! اگر فسادی اعلام 
بشود، اختلاسی اعلام بشود، مردم به شدت حساس 
می شوند که عاقبت این اختلاس چه خواهد شد. همه 
حساس هســتند. اصلًا دیوان محاسبات حق ندارد 
وقتی که تفریغ بودجه است و هزار میلیارد جابجا شده؛ 
ناگهان می بینید که اعلام شده ۱۰۰۰ میلیارد گمشده! 
یعنی چه گم شده؟ یک کارخانه بسیار بزرگ با درآمد 
استثنایی را نماینده از طرف مجلس بررسی کرده و 

گفته ۹۰ هزار میلیارد تومان اختلاس شده!
    

آمریکا  ۲ مقام اطلاعاتی ایران را 
تحریم کرد

دفتر کنتــرل دارایی هــای خارجــی )اوفک(، 
»مجید دستجانی فراهانی« و »محمدمهدی خانپور 
اردستانی« مقام های اطلاعاتی ایران را در فهرست 
تحریم ها قــرار داد. به گزارش ایلنا، ایــن وزارتخانه 
مدعی شد: »فراهانی و اردستانی، افرادی را برای انجام 
عملیات های مختلف در ایالات متحده، از جمله علیه 
مقام های فعلی و سابق دولت آمریکا برای انتقام گرفتن 
از کشته شدن قاسم سلیمانی، استخدام کرده اند. آن ها 
همچنین افرادی را برای فعالیت های نظارتی متمرکز 
بر اماکن مذهبی، مشاغل و سایر تأسیسات در ایالات 
متحده جذب کرده اند«. انگلیس نیز پنج مقام ایرانی را 
به بهانه های حقوق بشری به فهرست تحریم های خود 
اضافه کرد. افراد تحریم شده شامل »علی صالحی« 
دادستان تهران، »مسعود درستی« مدیرعامل متروی 
تهران، »علیرضا ادیانی« رئیس ســازمان عقیدتی 
سیاسی نیروی انتظامی، »علی اکبر جاویدان« فرمانده 
انتظامی هرمزگان و »حسن مفخمی« فرمانده نیروی 
انتظامی مازندران هستند. وزارت خارجه انگلیس اعلام 
کرده است که در چارچوب این تحریم ها، دارایی های 
احتمالی این افراد در انگلیس، آمریکا و کانادا مسدود 

شده و حق سفر به این کشور ها را ندارند.
    

سپاه نیوز گزارش داد
بازداشت اعضای اصلی باند 
گروگانگیری اتباع خارجی

روابط عمومی قرارگاه حمزه سیدالشــهدا علیه 
السلام نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
بیانیه ای از دستگیری چهار نفر از سرشبکه های اصلی 
باند گروگانگیری اتباع خارجی در شهرستان  خوی 
خبر داد.  به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ پاسدار 
علی اکبر پور جمشــیدیان، فرمانده قرارگاه حمزه 
شیدالشهدا، گفت: باند گروگان گیران اتباع خارجی 
در مناطق مرزی  شهرستان خوی در عملیات پیچیده 
توسط پاســداران گمنام امام زمان )عج(  و نیروهای 
عملیاتی قرارگاه حمزه سیدالشهدا علیه السلام  بامداد 

روز جمعه دستگیر شدند.
    

رئیس دیوان عدالت اداری اعلام کرد
۱۰دستگاه دارای بیشترین پرونده 

در دیوان عدالت
رئیس دیوان عدالت اداری گفت: ۱۰ ســازمان، 
وزارتخانه ودستگاه دولتی پرپرونده در دیوان عدالت 
اداری در سال گذشته احصا شــده اشت به گزارش 
ایسنا؛ مظفری در نشســت خبری دیروز این اسامی 
را به ترتیب ســازمان تامین اجتماعی، وزارت تعاون 
و کار و رفاه اجتماعی،  شهرداری ها غیر از شهرداری 
تهران، سازمان ها و دستگاه های زیرمجموعه ریاست 
جمهوری مثل سازمان برنامه و بودجه و  بنیاد شهید 
و ســازمان اســتخدامی،  وزارت بهداشت و آموزش 
پزشــکی، وزارت آموزش و  پرورش،  وزارت کشور،  
وزارت نیرو، وزارت اقتصاد و دارایــی و وزارت جهاد 

کشاورزی نام برد.
    

اخراج بیش از  ۱۳ هزار تبعه افغانستانی 
از مرزهای خراسان رضوی

فرمانده مرزبانی خراسان رضوی گفت: ۱۳ هزار و ۲۰۴ 
نفر از اتباع کشور افغانستان توسط مرزبانان هنگ مرزی 
تایباد طرد و به کشورشان بازگردانده شدند. به گزارش 
تسنیم، سرتیپ دوم مجید شجاع در جمع خبرنگاران، 
اظهار داشت: در راستای برخورد با حضور غیرقانونی اتباع 
کشور های خارجی در کشور، این تعداد تبعه غیرمجاز در 
یک هفته گذشته شناسایی شدند. وی با بیان این مطلب 
که اتباع از طریق دروازه های مــرزی دوغارون طرد و به 
نماینده کشور افغانستان تحویل داده شدند، عنوان کرد: 
اتباع کشور افغانستان که به صورت غیرقانونی قصد ورود 
دارند و یا به صورت غیرمجاز در داخل کشور حضور دارند 

دستگیر و از کشور اخراج می شوند.

t oseei r ani . i r
سياست2

بروز فســادی به بزرگی ۳/7میلیــارد دلار در 
ارتباط با پرونده چای دبش در دولت ســیزدهم را 
نمی توان بدون نقش داشتن مقامات دولتی تصور 
کرد. مقامات وقت وزارتخانه های کشاورزی، صمت 
و بانک مرکزی بدون تردید باید پاســخگوی این 
فساد باشند. هرچند متهم ردیف اول آن وزیر وقت 
جهاد کشاورزی دولت سیزدهم است که بدون هیچ 
توضیحی استعفا داد، هرچند همان ایام هم اخباری 
مبنی بر نقش وی در پرونده  فساد نهاده های دامی به 

گوش می رسید. 
پرونده تخلفات چای دبش حتی با اســتعفای 
ساداتی نژاد که بیشتر شبیه عزل اجباری بود، ادامه 
پیدا کرد و چهره های مؤثر دیگری در بدنه دولت 
باقی ماندند تا روند فســاد ادامه داشــته باشد. در 
رخداد این فساد باید تمامی دستگاه های مرتبط را 
مسئول دانست و منتظر ماند و دید که چه مدیران 
ارشدی در دولت سیزدهم در وقوع این فساد نقش 

مؤثرتری داشته اند. 

مدیران متخلف کجا هستند؟ 
با اظهارات جدید رئیس قوه قضاییه، مشخص 
شده که ۹۰درصد از فساد در تخصیص ارز واردات 
چای در دو ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ رخ داده و ادعای 
مسئولان دولتی درباره »کشف« و » جلوگیری«  از 
این فساد گسترده نوعی »فرار رو به جلو« بوده است.

غلامحســین محســنی اژه ای درباره پرونده 
واردات چای گفته اســت: »تخلف گروه دبش از 
سال ۹۸ شروع شــد که در همان سال گروه دبش 
حدود ۲ میلیون دلار و در ســال ۹۹، ۲۱ میلیون 
دلار گرفته است، اما در سال ۱۴۰۰، 6۰درصد ارز 
واردات را به این گروه داده اند که حتما خلاف است 
و در سال ۱۴۰۱ بیش از 7۰درصد ارز را این گروه 

گرفته است.«
این ســخنان در کنار اظهارات رئیس سازمان 
بازرسی کل کشــور نشــان می دهد که جریان 
هدفمندی در حوزه های مختلف دولت در پیدایش 

این فساد در دولت سیزدهم دست داشته اند.
ذبیح الله خداییان ابعاد داستان را فراتر از وزیر 
جهاد کشاورزی پیشــین می داند: »واردات چای 
و ماشــین آلات این گروه تجــاری، نیازمند ثبت 

سفارش و تأییدیه وزارت صمت، جهاد کشاورزی 
و بانک مرکزی بوده که طی ســال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ با هماهنگی های صورت گرفته توســط 
مدیران دستگاه های مذکور، ثبت سفارش های این 
گروه به میزان بیشتر از نیاز کشور تأیید و به محض 
ارسال برای بانک مرکزی تخصیص لازم انجام شده 
است؛ در حالی که برای دیگر شرکت های متقاضی 
شرایطی از جمله ســابقه قبلی واردات و ... ملاک 
عمل تأیید قرار می گرفت و بنا بــه اظهار برخی از 
واردکنندگان بعضاً هیچکدام از ثبت سفارش های 

درخواستی آن ها مورد تأیید قرار نمی گرفت.«

اعطای جایزه در زمان کشف فساد!
علاوه بر وزارت جهاد کشــاورزی، بدون تردید 
بانک مرکزی نیز یکی از گلوگاه های اصلی فســاد 
در این زمینه بوده است. جایی که ارز درخواستی 
به شرکت چای دبش بدون طی مراحل تشریفاتی 
اختصاص یافته و مهمتر اینکه سایر شرکت های 
همطراز از مواهب اینگونــه تخصیص ارز بی بهره 

بوده اند.
فساد ارزی چای دبش چگونه بوده است؟ حدود 
۸۰ تا ۱۰۰ هزار تن به طور ســالانه در ایران، چای 
مصرف می شود. در حالی که میزان تولید داخلی 
چای ایرانی حدود ۳۰ هزار تن است و مابقی آن از 
طریق واردات تامین می شــود. برای واردات چای 
نیاز به ارز است و بانک مرکزی برای تخصیص ارز، 
۱۳۱ شرکت را به عنوان واردکننده چای به کشور 
به رسمیت می شناسد. از ســال ۱۳۹7 تا ۱۴۰۱ 
بیشــترین میزان ارز دریافت شــده برای واردات 
چای به ۴ شرکت دبش سبزگستر، نیکوفراز، آسان 
تولید و یکتا اختصاص پیدا کرده که هر ۴ شرکت 

متعلق به برند تجاری »دبش« بوده و در بازار چای 
ایران فعالند.

چنانکه از یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار ارز 
اختصاص یافته به واردات چای، یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون دلار آن در فرآیندی کاملا مبهم و رانتی به 

این ۴ شرکت رسیده است.
حالا فکر می کنید رئیس وقت بانک مرکزی که 
ثبت سفارش های این گروه به میزان »بیشتر از نیاز 
کشــور« را تأیید و به محض ارسال برای مجموعه 
تحت مدیریتش، تخصیص لازم انجام شده است، 

چه سرنوشتی دارد و کجاست.؟
علی صالح آبــادی مهرماه امســال با تقدیم 
استوارنامه اش به دولت قطر به صورت رسمی سفیر 

ایران در این کشور منطقه  شد.
همان ایام که صالح آبادی از بورس به ســمت 
ســاختمان بانک مرکــزی در میرداماد حرکت 
می کرد، بسیاری از کارشناسان هشدار دادند که 
او تخصص لازم را ندارد و در نهایت با نوسات فراوان 
دلار در ایران و برای خروج دولت از زیر بار فشار افکار 

عمومی استعفا داد.
دولتمردان به شناسایی فساد چای دبش توسط 
خود دولت سیزدهم اصرار دارند. امری که حتی اگر 
واقعیت آن را بپذیریم باید درباره رفتار دولت برای 
مصونیت سیاسی دادن به رئیس سابق بانک مرکزی 
به عنوان یکی از طرفین پرونده فساد که احتمال 
تخلف او نیز مانند وزیر ســابق جهاد کشــاورزی 
می رود، سوال کرد. شاید روند قضایی هیچ اتهامی را 
متوجه صالح آبادی نکند اما دولت می توانست رفتار 

بدون شائبه ای را در این زمینه اتخاذ کند.
چرا رئیس سابق بانک مرکزی که اتفاقا به خاطر 
عملکرد نامطلوب از ســمت خود اســتعفا داده و 

هیچ گونه تخصص و تجربه ای هم در عرصه سیاست 
خارجی نداشته است، دو ماه پیش تهران را به مقصد 
دوحه ترک کرده و حال که مشخص شده بیشتر ارز 
هم در زمان تصدی او به چای دبش اختصاص یافته، 

هیچ نامی از »علی صالح آبادی« نیست؟
البته پاسخ منفعلانه را رئیس دستگاه دیپلماسی 
کشــور داده اســت. امیرعبداللهیان در پاسخ به 
انتقادات می گوید: »در انتخاب سفیر فقط وزارت 
امور خارجه دخیل نیســت، بلکه فرآیند انتخاب 
شخص سفیر به عنوان نماینده عالی نظام، مراحل 
خاص خود را دارد. وی تصریح کرد: »ما نمی توانیم 
فقط ســفیر از وزارت امور خارجه انتخاب کنیم، 
جایی ممکن است کسانی را داشته باشیم که نیاز 
به تخصص صنعتی دارند، اما چنین نیست که بدون 
هیچ جلسه آموزشی و توجیهی آن ها را به کشورهای 

مختلف اعزام کنیم.«
حالا وزیر امور خارجه و سایر دولتمردان ارشد 
باید پاسخ دهند که اگر از سوی قوه قضائیه تخلف 
رئیس بانک مرکزی وقت در بزرگترین پرونده فساد 

مشخص شود، امکان بازگرداندن سفیر وجود دارد؟
سید صادق حسینی فعال رســانه ای با اشاره 
به همین موضوع نوشــت: »در دولــت روحانی 
بخاطر فروش ۱۸۰میلیون دلار با مجوز و نظارت 
شورایعالی امنیت ملی آقای سیف و آقای عراقچی 
را دادگاهی کردند. در فساد ۳.۲۴7 میلیارد دلاری 
چای دبش در دولت آقای رئیسی نه  تنها مسئول 
عالی رتبه  و مدیری به قوه قضاییه معرفی نشــد 
 بلکه به صالح آبــادی رئیس کل وقت، ســفارت

 هدیه دادند.«

اسامی مدیران متخلف را اعلام کنید
هنوز چند روز از شوآف ســخنگوی دولت در 
خصوص برخورد با 6۰ مدیر متخلف دولتی نگذشته 
بود که رئیس قوه قضائیه با صراحت اعلام کرد که 

دولت اسامی مدیران متخلف را نداده است.
در حالی کــه مســئولان قضایــی هــم بر 
سیستماتیک بود این فساد تاکید دارند، مطالبه 
معرفی مدیران متخلف حق طبیعی افکار عمومی 

است.
عباس عبدی، روزنامه نگار و تحلیل گرسیاسی 
معتقد اســت: »اگر ما در های انبــار عمومی را باز 
بگذاریم و دزدی شود، سپس خودمان در گرفتن 
بخشی از این دزد ها مشارکت کنیم، این را نمی توان 
به عنوان افتخار خود فاکتور کرد. ین انبار شــامل 
ارز های دولتی ارزان قیمت، وام های بانکی بسیار 
ارزان، کالا های قیمت گذاری شــده، مجوز های 
واردات و صادرات و انحصار، واگذاری زمین و فروش 

اموال دولتی و... است.«
عبدی می گوید: »گفته اند که 6۰ نفر جابه جا 
و تعدادی دســتگیر شــده اند. خوب اگر آن افراد 
مرتکب خطا شده اند، توضیح دهید که چرا؟ این ها 
چه کسانی هستند و چرا رخ داده؟ تازه می گویند 
این یکی از ۲۰ مورد فساد است. چرا آن ها را اعلام 
نمی کنید؟ این طرز مبارزه با فساد نیست، این شیوه 

توجیه عملکرد خود است.«
کامبیز نوروزی، حقوقدان هــم با بیان اینکه 
»معمولا گزارش های سازمان بازرسی کل کشور، 
قابل اعتماد هســتند،« در این زمینه گفت: »این 
شرکت، آنچنان نفوذ گســترده و قدرتمندی در 
دستگاه های ذیربط داشته، که توانسته این سهم 
عظیم از ارز تخصیص یافته بــه واردات چای را به 

تنهایی، تحصیل کند.«
این حقوقدان معتقد اســت که: »دادگاه این 
پرونده بی شک باید به صورت علنی برگزار شود، 
مگر اینکه حامیان این شرکت بتوانند از نفوذ خود 
برای غیرعلنی کردن دادگاه استفاده کنند، تا مردم 

از جزئیات فساد آگاه نشوند.«
دولت سیزدهم نیمی از عمر خود را سپری کرده 
است. دولتی که مدعی فسادگریزی است؛ اما میزان 
فساد رخ داده در آن قابل قیاس با تخلفات مالی در 
دولت های گذشته نیست. با این حال دولتمردان 
تلاش دارند با سیاســت فرار رو به جلو اســامی 
مدیران متخلف و میزان فساد و روابط ایجاد شده 
از این زنجیره را از چشم های مردم پنهان کنند تا 
همچنان بتوانند در افکار عمومی دولت گذشته را 

مقصر جلوه دهند. 

پرونده چای گیت و بازخوانی یک رفتار غیراصولی از سوی دولت؛

اعطای جایزه »سفارت« در بحبوحه فساد!
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طهمورث حسینی
روی موج کوتاه

دولتمردان به شناسایی فساد چای 
دبش توسط خود دولت سیزدهم 

اصرار دارند. امری که حتی اگر واقعیت 
آن را بپذیریم باید درباره رفتار دولت 
برای مصونیت سیاسی دادن به رئیس 

سابق بانک مرکزی به عنوان یکی 
از طرفین پرونده فساد که احتمال 
تخلف او نیز مانند وزیر سابق جهاد 

کشاورزی می رود، سوال کرد

دولت سیزدهم که مدعی 
فسادگریزی است نیمی از عمر خود 
را سپری کرده است؛ اما میزان فساد 
رخ داده در آن قابل قیاس با تخلفات 
مالی در دولت های گذشته نیست. 
با این حال دولتمردان تلاش دارند 

با سیاست فرار رو به جلو اسامی 
مدیران متخلف و میزان فساد و 

روابط ایجاد شده از این زنجیره را 
از چشم های مردم پنهان کنند تا 
همچنان بتوانند در افکار عمومی 

دولت گذشته را مقصر جلوه دهند 

وزیر امور خارجه گفت: در مــورد برجام از ابتدا اعلام کردیــم از خطوط قرمز عبور 
نخواهیم کرد. چند قطعنامه سازمان ملل کنار گذاشته شده و به جای آن یک متن قطور 

پیچیده به عنوان برجام آمده. هر چه به جلوتر می رویم برجام بی خاصیت تر می شود.
حســین امیرعبداللهیان عصر دیروز در آیین گرامیداشــت روز دانشجو در جمع 
دانشجویان دانشگاه تهران افزود: از ابتدا بنای ما این بود که گفتگوهای برجام را تا مدتی 
ادامه دهیم که ببینیم با رعایت خطوط قرمز ما از نقاط مثبت برجام می توانیم استفاده 
کنیم یا نه ولی به معنای این نیست که ما برای همیشه خودمان را گرفتار این تونل تنگ 
برجامی خواهیم کرد به دلیل این که خطوط قرمز ما در مقاطعی از طرف مقابل مورد توجه 
قرار نگرفت در نتیجه تا این لحظه در مسیر امضای توافق برای بازگشت به اجرای برجام قرار 

نگرفته ایم. این به معنای این نیست که ما برجام را از روی میز کنار گذاشته ایم.
وی در خصوص ارتباط ایران و چین هم گفت: بازیگران متنوع در جهان که بتوانند 
منافع ما را در نظر بگیرند بهتر از یک قدرت یکجانبه گرا در جهان هست. باید دید در دل 
تنش ها و چالش ها منافع ما کجا تامین می شود. و در خصوص آذربایجان هم باید گفت 

روابط ما بر اساس رعایت اصول همسایگی است. وزیر امور خارجه تصریح کرد: علی رغم 
وجود روابط راهبردی با عراق و بیش از ۵ میلیون توریسم گردشگری و زیارتی سالانه و 
البته همکاری های سطح بالای دو طرف، هنوز نتوانستیم نسبت به لایروبی اروندرود در 

مرحله اجرا به توافق برسیم.
امیرعبداللهیان گفت: به طور کلی در عرصه سیاست خارجی شما هرچه رابطه را در 

سطح سیاسی تقویت کنید در دیگر سطوح حساسیت ها کاهش پیدا می کند.
وزیر امور خارجه ســپس به موضوع جنگ غزه پرداخت و بیان کرد: هیچ توافقی در 
خصوص فلسطین بدون مشورت با ایران انجام نشده است و همان آتش بس هفت روزه هم 
دوستان مقاومت با ما موضوع را در میان می گذارند ولی دستوری به آنها نمی دهیم. البته 
طرف مقابل هم برایش مهم است و هرچقدر هم که بگوییم مقاومت از ما دستور نمی گیرد 

بازهم آنها حرف خود را می زنند و از تاثیرگذاری ایران سخن می گویند.
وی ادامه داد: اینها به معنای نقش نداشتن ایران نیست، اما هر وقت آتش بسی باشد 
گروه های مقاومت هستند که باید تصمیم بگیرند. اسرائیل و آمریکا در این دو ماه جنایت 

گسترده ای داشــتند اما، دستاوردی هرچند کوچک هم نداشــتند. امیرعبداللهیان 
درباره همسایه شمال شرقی نیز بیان داشت: در افعانســتان باید دولتی فراگیر حاکم 
باشد وتلاش های ما در عرصه دیپلماتیک در این راستا است. امروز ما ۵ میلیون مهاجر 

افغانستانی در ایران داریم.
وی گفت: طالبان داعش نیست بلکه بخشی از واقعیت امروز افغانستان است و بخشی 
از طالبان امروز با داعش می جنگند و باید تلاش کنیم برای امنیت و ثبات بیشــتر این 

کشور همسایه.

امیرعبداللهیان: 

هرچه جلوتر می رویم، برجام بی خاصیت تر می شود

گزارش

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: کیفیت و وزانت مجلس 
یازدهم را ببینید که صدای خیلی ها را در کشور درآورده است؛ 
این از نتایج ابتدایی فرآیند خالص ســازی در قوه مقننه است. 
این نتایج را در کیفیت دولت هم می توانید مشاهده کنید. این 
تسلسل همین طور ادامه پیدا خواهد کرد و تا آخرین رمق های 

تدبیر و مدیریت در کشور گرفته نشده باید متوقف شود.
علی باقری در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در مورد مضرات و 
مزایای تجربه یکدست سازی بعد از دو سال گفت: به شکل کلی 
معتقدم، تجربه یکدست سازی در ساختار مدیریت اجرایی و 

سیاسی کشور نشان داد که اساســا ادامه این رویه امکان پذیر 
نیست. یعنی از درون آن حاکمیت یکدست شده، همان طور 
که در شرایط فعلی ملاحظه می شود، تقسیمات جدیدی رخ 
می دهد که آن یکدســتی را از بین می برد. این در گذشته هم 

مشاهده شده است.
وی افزود: در دوره آقای احمدی نژاد که با مجلس هشتم و نهم 
هم زمان بود، ملاحظه کردید اختلافی که بین مجلس و دولت 
آن زمان در سال و ماه های آخر پیش آمد، شاید جلوه هایش را 
کمتر در تاریخ سیاسی بعد از انقلاب دیده بودیم. بنابراین پروژه 

یکدست سازی در ساختار سیاسی کشور پروژه ناممکنی است و 
تنها نتیجه اش این می شود که جامعه از بخش های قابل توجهی 
از ظرفیت های مدیریتی و سیاسی کشور محروم می شود، به 
امید آنکه یک هماهنگی مطلقی بــه وجود بیاید تا در آرامش، 
هماهنگی کارها خوب پیش برود؛ بعد از حذف آن ظرفیت ها و 
توانمندی ها، دوباره عملا با یکسری اختلافات و ناهماهنگی ها 
مواجه خواهیم بود. به شــکل خلاصه بخواهــم عرض کنم از 
مضرات یکدست سازی، حذف نیروهای توانمند و بخش هایی 
از تفکرات موجود کشور اســت که به وقوع می پیوندد. یعنی 
قسمت منفی آن محقق می شــود اما قسمتی که مجریان در 
مورد حسن و منافع ماجرای یکدست سازی فکر می کنند، رخ 
نمی دهد و تنها ایرادهای آن به عنوان بار و هزینه به کشور اضافه 

می شود. لذا اتفاقی هم که در شرایط فعلی افتاده قابل پیش بینی 
بود. برخی از صاحبنظران سیاسی هم پیش بینی کرده بودند 
که تلاش ها برای یکدست ســازی فقط هزینه به کشور وارد 
می کند و کشور را از بخشی از ظرفیت های موجود خود محروم 
می کند و نتیجه مثبتی هم در جهت آرامش و یکدستی قوای 
حاکم نخواهد داشــت. باقری در پاسخ به این سوال که انتهای 
این وضعیت به کجا ختم خواهد شــد و چه نتیجه ای به همراه 
خواهد داشت، گفت: این فرآیند انتهایی ندارد. یعنی مجریان 
یکدست سازی بعد از اینکه یک مرحله از این پروژه انجام شد 
با دگراندیشان جدیدی در داخل حاکمیت مواجه خواهند شد 
که ممکن است مختصات شان فرق کند، اما از دید آنها مجددا 

دگراندیش هستند.

فعال سیاسی اصلاح طلب:

کیفیت مجلس نتیجه فرآیند خالص سازی در قوه مقننه است
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خبر اقتصادی

پارلمان بخش خصوصی بیانیه صادر کرد؛
واکنش به دخالت وزارت صمت 

در انتخابات اتاق ایران
اتاق ایران در واکنش 
به اظهارات دبیر شورای 
عالــی نظــارت، اعلام 
کرد: برگزاری انتخابات 
احتمالــی اتــاق ایران 

موکول به زمانی اســت که نماینده وزارت صمت در 
انجمن نظارت بر انتخابات رسماً معرفی شود. به گزارش 
ایلنا، به دنبال انتشار نامه ای منتسب به دبیر شورای 
عالی نظارت بر اتاق بازرگانی در فضای مجازی در تاریخ 
۱۵ آذر و همچنین اطلاعیه مرکز اطلاع رسانی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، اتاق ایران بیانیه ای منتشر کرد 
و ضمن یادآوری وظایف و اختیارات دبیر شورای عالی 
نظارت و آیین نامه نحوه تشکیل جلسات این شورا، 
تعویق در برگزاری انتخابات اتاق ایران را ناشی از معرفی 
نشدن نماینده رسمی وزارت صنعت معدن و تجارت 
در انجمن نظارت بر انتظارات عنوان کرد. در متن این 
نامه تاکید شده است که باوجود تشکیل انجمن و اعلام 
آمادگی هیأت رئیسه اتاق ایران و با توجه به استنکاف 
وزارت صمت از معرفی نماینده، به نظر نمی رسد امکان 
برگزاری انتخابات در بهمن ماه وجود داشــته باشد، 
بدیهی است مسئولیت تأخیر، عواقب و تبعات هم به 

عهده وزارت صمت خواهد بود.
    

اول هفته قرمز بازار سرمایه:
شاخص کل بورس 10 هزار واحد 

افت کرد
ازار سرمایه در اولین 
روز هفته منفی شــد؛ به 
طوری که شــاخص کل 
با کاهــش ۱۰ هزار و یک 
واحد به عدد دو میلیون 

و ۱۶۱ هزار واحد رسد. به گزارش ایسنا، این دومین 
روز کاری منفی بورس پس از چهارشنبه هفته گذشته 
محسوب می شــود؛ در حالی که از یکشنبه دو هفته 
قبل تا چهارشنبه هفته گذشته بازار مثبت شده بود. 
شاخص کل هم وزن نیز ۲۶۳۷ واحد افت کرد و به ۷۴۴ 
هزار و ۶۵۸ واحد رسید. در بازار سرمایه دیروز ۴۰۱ 
هزار و ۹۰ معامله به ارزش ۵۰۶۱ میلیارد تومان انجام 
شد. فرابورس ایران اما روز شــنبه ۳۳ واحد افزایش 
یافت و شاخص کل فرابورس به ۲۶ هزار و ۲۳۰ واحد 
رســید. همچنین ۲۶۶ هزار و ۸۱۹ معامله به ارزش 

۴۴۷۴ میلیارد تومان در فرابورس انجام شد.
    

یک مقام قطری خبر داد:
رشد ۴۳ درصدی مبادلات تجاری 

ایران و قطر
مدیــرکل بین الملل 
وزارت صنعــت و تجارت 
قطر با بیان اینکه رشــد 
مبادلات تجاری ایران و 
قطر در ســال های اخیر 

۴۳ درصد افزایش یافته است، گفت: در حال حاضر 
۸۴۵ شرکت ایرانی در کشور قطر حضور فعال دارند. 
به گزارش خبرگزاری مهر، صالح المانع در آئین افتتاح 
نهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی 
ایران و قطــر افزود: این مهم بیانگر این اســت که در 
فاصله سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲ میزان حضور و فعالیت 
شرکت های ایرانی در قطر به شکل چشمگیری افزایش 
یافته است؛ همچنین ۱۲ شرکت زیر نظر مرکز مالی 
قطر فعالیت دارند. او با بیان اینکه تفاهم نامه های بین دو 
طرف با تقویت و تحکیم روابط تجاری و سرمایه گذاری 
مشترک بین ایران و قطر همراه شده است، افزود: در 
این زمینه می توان به موافقت نامه تشویق و حمایت 
از سرمایه گذاری های مشترک و نیز یادداشت تفاهم 
مربوط به تسهیل حمل و نقل و روند جابه جایی کالا 

اشاره کرد.
    

براساس بودجه 1403؛
مالیات حقوق بگیران 

20 درصد افزایش می یابد
در حالــی درآمــد 
مالیاتی دولت در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ با افزایش 
۵۰ درصدی همراه است 
که درآمد دولت از محل 

مالیات حقوق بگیران بخش دولتی و غیر دولتی هم 
۲۰ درصد افزایش می یابد. به گزارش تسنیم، بررسی 
جزئیات نرخ رشد مالیات در بخش های مختلف نشان 
می دهد که بیشترین نرخ رشد مالیات در سال آینده 
برای شرکتهای دولتی و خصوصی و اشخاص حقوقی 
به میزان ۵۳.۵ درصد است. البته مالیات مشاغل هم 
در سال آینده رشد ۵۰ درصدی دارد که به نظر عموما 
شامل مشاغلی می شود که در ســال های اخیر فرار 

مالیاتی داشته یا مالیات حداقلی پرداخت می کردند.

مدتی اســت آثار تکانه های شدید 
تورمــی حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، و 
همچنین تاثیر آن بر قدرت خرید مردم، 
تاحدودی کاهش یافته و بازار تقریبا آرام 
گرفته است. حال در این شرایط، مرکز 
پژوهش های مجلس پیشنهاد داده است 
که نرخ ارز اختصاص یافته برای واردات 
کالاهای اساســی از ۲۸۵۰۰ تومان به 

۳۵۰۰۰ تومان افزایش پیدا کند.
به نظر می رسد این پیشنهاد به دلیل 
کاهش ســهم درآمد نفتــی در بودجه 
۱۴۰۳ است. بر اساس مفروضات لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ دولت، نرخ دلار ۲۸۵۰۰ 
تومانی جهت تســعیر ارزی درآمدهای 
نفتی  و همچنین قیمــت فروش نفت 
برای هر بشــکه ۷۰ دلار و برآورد فروش 
نیز  ۱.۳۵ میلیون بشکه در روز صورت 
گرفته است. همچنین برای عرضه روزانه 
۹۴ هزار بشــکه خوراک پتروشــیمی 
درآمد ۸۰ هــزار میلیاردتومانی لحاظ 
شده است. از سوی دیگر درآمد صادرات 
گاز نیز ۳.۵ میلیارد دلار درج شده  که بر 

این اســاس مجموع درآمد سهم دولت 
 ۵۸۵ هزارمیلیارد تومان خواهد شــد.

این درحالی است که مرکز پژوهش های 
مجلس با برآورد درآمد ۵۱۱ هزار میلیارد 
تومانی از محل کسری ناشی از کاهش 
قیمت و میزان عرضه نفت پیشنهادی 
با این چارچوب ارائه کرده است: اعمال 
نرخ دلار ۳۵۰۰۰ تومانی جهت تسعیر 
ارزی درآمدهای نفتی و همچنین قیمت 
فروش نفت برای هر بشــکه ۶۵ دلار و 
براورد فروش   ۱.۲ میلیون بشکه ای در 
روز، همچنین عرضــه روزانه )معادل 
۹۴ هزار بشــکه خوراک پتروشیمی با 
درامد ۸۰ هزار میلیاردتومانی( در کنار  
)صــادرات گاز  ۴.۸  میلیــارد دلاری( 
مجموع درامد ســهم دولت را به ۶۱۰  

هزارمیلیارد تومان خواهد رساند.
طبیعتا بر اســاس این پیشــنهاد 
نرخ تامین ارز کالاهای اساســی نیز از 
 ۲۸۵۰۰ تومان به ۳۵ هزار تومان افزایش 

خواهد یافت.

ادعای جدید مبنی بر حفظ تورم 
در کانال جاری

بعد از کاهشی شدن نرخ تورم برای 
چندماه متوالی و دستاورد خواندن آن 
از طرف دولت، اکنون دولت مدعی شده 
است که تورم سال بعد به کمک بودجه 
۱۴۰۳ در همین کانال فعلی حفظ خواهد 
شد. معاون اقتصادی ســازمان برنامه و 
بودجه کشور در این خصوص بیان کرد: 
سیاســت های اقتصادی دولت و بانک 
مرکزی مبتنی بر این اســت که آرامش 
و ثبات در بازارها به ویژه بازار ارز حاصل 
شــود؛ و در بودجه ســال آینده، انتظار 
می رود حرکت پول از سایر بازارها به بازار 

سرمایه تسریع و تسهیل شود.
به گزارش تسنیم، سعید شوال پور با 
تشریح رویکردهای سیاست های مالی و 
پولی بودجه ۱۴۰۳ تاکید کرد: پیش بینی 
کارشناسان بازار سرمایه نشان می دهد که 
با ثبات بازار ارز، نرخ تورم نیز در کانال های 
فعلی حفظ می شود؛ لذا در ماه های آینده 
شاهد رشد بازار ســرمایه خواهیم بود 
و نقش مکمل سیاســت گذار پولی که 
بانک مرکزی است در انضباط بخشی به 
بازار پول و انضباط بخشــی به نرخ سود 
بانک هاست که این امر کمک بیشتری به 
رشد شاخص بورس و رونق بازار سرمایه 

خواهد کرد. با توجه به اینکه این پیشنهاد 
مانند حذف نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی است 
و نتیجه آن سیاســت چیزی جز تورم و 
افزایش قیمت ۳ تا ۴ برابری محصولات 
بود پس باید پرســید در صورت اجرای 
این سیاست، حاکمیت اقتصادی چطور 

می تواند مانع افزایش تورم شود؟

افزایش توأمان قیمت کالاهای 
اساسی و انتظارات تورمی

پژوهشگر موسســه عالی آموزش 
و پژوهــش مدیریــت و برنامه ریزی در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی« در تحیل 
پیشــنهاد مرکز پژوهش های مجلس، 
گفت: این سیاست خود علاوه بر اینکه 
مستقیما می تواند قیمت کالاهای اساسی 
را بالا ببرد، یک اثر روانی و انتظارات تورمی 
نیز ایجاد می کند که تولیدکننده به امید 
افزایش قیمت، بخشــی از تولید خود را 
دپو می کند که بتواند بعدا با قیمت بالاتر 

آن را بفروشد.
ابوالفضل گرمابــی به کاهش عرضه 
روغن نباتی که امسال اتفاق افتاده اشاره 
کرد و افزود: چون تولیدکننده می داند 
سیاست دولت افزایش قیمت نهاده های 
تولید روغن اســت عرضــه را کاهش 
می دهد. او ادامه داد: اثر دیگر افزایش نرخ 
ارز آن به صورتی است که با آثار افزایش 
مالیات ها در بودجه همراه می شود. بودجه 
سال بعد بر مالیات بر ارزش افزوده فشار 
وارد کرده است. اثار آن بر مصرف کننده به 
صورتی است که از طرفی قیمت نهاده ها 
بالا رفته که قیمت تولیــد افزایش پیدا 
می کند و از طرفی مالیات بر ارزش افزوده 
دلیل دیگــر افزایش قیمت محصولات 

می شود.
این تحلیلگــر مســائل اقتصادی 
تاکید کــرد که این امر فشــار بالایی بر 
مصرف کننده به ویژه طبقات متوسط به 

پایین وارد می کند.
گرمابی علت ایــن افزایش مالیات 
را عدم توانایی دولــت در اخذ مالیات از 
دانه درشت های مالیاتی دانست و اظهار 
کرد: بخش مالیات بر مستغلات ۱۳ درصد 
بالا رفته و مالیات بر واحد های مسکونی 
خالی فقط یک همت افزایش پیدا کرده 
است. دولت به جای افزایش مالیات این 
بخش ها، تاکید خود را بر مالیات بر ارزش 

افزوده گذاشته است.

منتفعان از واردات مقابل تولید 
ایستاده اند

این پژوهشــگر اقتصادی به راهکار 
جلوگیری از افزایش نرخ ارز اختصاص 
داده شده به کالاهای اساسی اشاره کرد 
و ادامه داد:  در موضوع واردات کالاهای 
اساســی باید به ســمتی می رفتیم که 
ظرفیــت تولید ایــن کالاهــا را ایجاد 

می کردیم.
گرمابی تصریح کرد: در تولید نهاده ها 
همیشه دست هایی در کار بوده است که 
می خواستتند تولید را ضعیف کنند. به 
این دلیل که یک عــده منتفع از واردات 
قصد احتکار داشتند. برای مثال برخی 
هلدینگ هــای واردات دارو، بخشــی 

از داروی وارداتی را به بــازار اختصاص 
نمی دادند و آن را با هدف فروش با قیمت 

بالاتر دپو می کردند.
او اضافه کرد: همچنیــن برای ارائه 
راهکار دیگر بایــد درنظر گرفت که چرا 
سهم شرکت ملی نفت از صادرات ۱۴.۵ 
درصد ثابت مانده در صورتی که ســهم 
دولت و صندوق توســعه ملی از فروش 

نفت دائما تغییر می کند.
این پژوهشگر موسسه عالی آموزش 
و پژوهــش مدیریــت و برنامه ریــزی 
خاطرنشان کرد: مافیای نفتی اصلا اجازه 
ورود به این موضوع را نمی دهد. شرکت 

ملی نفت ابهام بودجه ریزی دارد.
گرمابی افزود: ســهم شرکت ملی 
نفت باید کنترل و تعدیل شــود و ارز به 
دست آمده باید صرف واردات کالاهای 

اساسی شود.
او با اشــاره به ســهم دلاری واردات 
کالاهای اساسی یادآور شد: جالب است 
که ارز کالاهای اساسی با احتساب دارو ۱۴ 
میلیارد دلار شده اما سال گذشته بدون 

دارو ۱۴ میلیارد دلار بوده است.
این کارشناس مسائل اقتصادی تاکید 
کرد: می توان از طریق پایین آوردن سهم 
شرکت ملی نفت هم ســهم ارز واردات 
کالاهای اساســی را بالا برد و هم جلوی 

افزایش قیمت ارز را گرفت.
گرمابــی همچنین درباره ســهم 

صندوق توســعه ملی عنوان کرد: باید 
پرسید وقتی سهم صندوق توسعه ملی 
افزایش پیدا می کند ایــن دلارها کجا 
خرج می شود؟ آیا صرف سرمایه گذاری 
خارجی می شود یا دائما اساسنامه این 
صندوق تغییر می کند که جاهای دیگر 

تامین مالی شود؟

دولت کوچک نمی تواند برای تولید 
برنامه ریزی کند

این پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه 
اکنون دولت اختیار فــروش نفت را به 
بخش های نظامی و خصولتــی داده  و 
درآمد خود را از ایــن محل کاهش داده 
اســت، اظهار کرد: اکنــون نهادی که 
انتظــار می رود بــرای تولیــد نهاده ها 
سیاست گذاری کند دولت است. دولت 
اما به دلیل نداشتن منابع نمی تواند در 

این حوزه سرمایه گذاری کند.
گرمابی تصریح کــرد: درآمد دولت 
به دلیل خصوصی ســازی و مولدسازی 
دارایی ها کمتر شــده. همچنین سهم 
دولت از سود شرکت های دولتی به دلیل 
خصوصی ســازی کاهش پیدا کرده و 
بقیه ارکان حاکمیت از این سود منتفع 
می شوند. نقشه راه حاکمیت هم افزایش 
تولید کالاهای اساسی نیست. به این دلیل 
است که افرادی از واردات به جای تولید 

منتفع می شوند.

یک پژوهشگر در تحلیل پیشنهاد افزایش نرخ ارز ترجیحی به 35000 تومان:

مافیاینفتیمانعاختصاصارزبهوارداتکالاهایاساسیمیشود

ربیس انجمن مهندسی گاز ایران، درباره تداوم ناترازی گاز در کشور عنوان کرد: ناترازی 
گاز در ایران خیلی جدی و خطرناک است. در بیست سال گذشته به طور مداوم هر سال 
مقداری افزایش تولید داشتیم و با توسعه پارس جنوبی به طور متوسط ۵ درصد به تولید ما 
اضافه می شد، مصرف هم به طور متوسط ۵ الی ۷ درصد اضافه می شد. با این وجود همواره 

در زمستان با مشکل تامین گاز مواجه بودیم.
منصور دفتریان در گفتگو با انتخاب تصریح کرد: از این به بعد ما نه تنها افزایش تولید 
نداریم، بلکه کاهش تولید هم داریم و کاهش تولید نیز قابل توجه است. ناترازی با این روند 
به سرعت و به شدت افزایش پیدا خواهد کرد. یعنی به جایی می رسیم که یک دهم گاز 
مورد نیاز کشور را هم نمی توانیم تامین کنیم. از آن طرف پول هم نداریم، صندوق توسعه 
ملی ما تقریبا خالی است و درآمد نفت کفاف اداره کشور را نمی دهد. ما در ۵ ماه اول سال 

۱۹ میلیارد دلار صادرات و ۲۴ میلیارد دلار واردات غیرنفتی داشتیم. در ۶ ماه اول سال 
درآمد نفتی ما یک پنجم عراق بود. نتیجتا همه چیز در جهت نگرانی است.

او با اشاره به همکاری های ایران با کشورهای منطقه در حوزه انرژی ادامه داد: ما مخزان 
مشترک با کشور های همسایه داریم که با سرعت آن را تخلیه می کنند، ما پول نداریم و 
فقط نگاه می کنیم. اگر پول نداریم که مخزن مشترک را توسعه دهیم، پول برای تامین 
گاز هم نداریم. گاز جنوبی نیز درگیر افت است و تولید ما با سرعت کاهش پیدا می کند. 
در هر صورت وضعیت غیرعادی است. ما با این واقعیت مواجه هستیم که تولید در پارس 

جنوبی کاهش پیدا کرده است.
ربیس انجمن مهندسی گاز ایران با تاکید بر اینکه حوزه انرژی در کشور متولی ندارد 
خاطرنشان کرد: از سوی دیگر انرژی در کشور باید متولی داشته باشد، وقتی بالاترین 

هزینه کشور و درآمد کشور از انرژی است و ۱۰۰ میلیارد دلار انرژی مصرف می کنیم، 
بزرگترین قطب اقتصاد کشور نمی تواند بدون متولی باشد که بگوید چرا ۱۵ برابر سرانه 
ژاپنی ها مصرف می کنیم؟ همه نقاط کشور یک متولی دارد، اما انرژی کشور متولی ندارد. 
چرا شرکت توانیر در شبکه انتقال اینقدر پرتی انرژی دارد؟ یک نفر باید این موضوعات 

را پیگیری کند.

رئیس انجمن مهندسی گاز:

ناترازی گاز در ایران بسیار جدی و خطرناک است

گفت وگو

توزیع کننده انحصاری خودروسازی سایپا در روسیه به دلیل 
تغییر شرایط اقتصادی از فروش محصولات این شرکت در روسیه 
منصرف شد. کارشناسان معتقدند که بدون سرمایه گذاری کلان 
و به دلیل افزایش هزینه های بازیافت، این برند ایرانی شانسی 

در روسیه نداشت. شرکت بســت موتورز، توزیع کننده رسمی 
خودروسازی سایپا در روسیه، که در بهار سال ۲۰۲۳ از عرضه 
محصولات این برند در بازار روسیه خبر داده بود، در حال انحلال 
است. الکساندر استپانوف، مدیر کل بست موتورز اعلام کرده است 
که او و شرکایش تصمیم گرفته اند به دلیل تغییر شرایط اقتصادی 

این کشور، واردات محصولات سایپا به روسیه را متوقف کنند.
سرگئی بورگازلیف مشاور مســتقل صنعت خودرو در این 
باره گفت: ســایپا برای رقابت در بازار روسیه شانسی نداشت؛ 
چون خودروهای این شرکت رقیب مستقیمی برای محصولات 
خودروسازی دولتی آوتوواز هستند. به گفته او، سایپا باید ابتدا 
پتانسیل بازار روســیه را ارزیابی می کرد و حداقل ۱.۵ تا ۲ هزار 
خودرو در سال به فروش می رساند. اما برای کسب جایگاه مناسب 
در بازار روسیه، به سرمایه گذاری قابل توجهی در زمینه توسعه 

شبکه فروش و بازاریابی نیاز اســت. همچنین در مورد تجارت 
دو کشور، نایب رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه در گفتگو با 
ایلنا تصریح کرد که زیرســاخت های تجاری ایران برای اجرای 
این جریان افزایشــی از صادرات کافی نیست بنابراین جهش 
حجم صادرات به شکل گیری صف کامیون های ایرانی در مرزها 

انجامیده است.
کامبیز میرکریمی تشریح کرد: روســیه بازار بزرگی است 
که سالانه بیش تر از ۲۷۰ میلیارد دلار کالا وارد می کند، با این 

حال  تا ســال ۱۳۹۷ ارزش صادرات 
ایران به روسیه در بهترین حالت به 
۵۰۰ میلیون دلار هم نمی رســید و 
ســال ۱۳۹۷ ارزش صادرات ایران 
به روسیه ۲۷۲ میلیون دلار شد. او از 
دونرخی بودن ارز در ایران به عنوان 
مشکلی جدی در تجارت یاد کرد و 
گفت: آنچه بیش از هر چیز می تواند 
توسعه صادرات ایران به روسیه را دچار 
چالش کند دونرخی بودن ارز در ایران 

و فاصله قیمت دلار در بازار رسمی و غیررسمی داخل کشور است.
این مقــام تجاری افزود: این دونرخی بودن ســبب شــده 
شــرکت هایی که در مقیــاس کلان صادرات می کننــد و ارز 
حاصل از صادرات را در سامانه نیما عرضه می کنند در مقایسه با 
شرکت هایی که با کارت بازرگانی دیگران کار می کنند و ارز خود 
را در سامانه عرضه نمی کنند و در بازار غیررسمی با قیمت بالاتر 
می فروشند کمتر سود کنند، در نتیجه قدرت رقابت شرکت هایی 

که متعهد به قوانین صادراتی کشور هستند پایین می آید.

به دلیل نبود زیرساخت افزایش صادرات؛

سایپا بازار روسیه را بدون فروش ترک کرد

گزارش

رامتین موثق

آگهی مفقودی برگ سبز
مفقودی برگ سبز خودرو سواری – هاچ بک  سیستم پژو تیپ 206   مدل 
1389 به رنگ سفید  و شماره موتور 14189014015و شماره شاسی 
NAAP03ED0AJ123931 و شماره انتظامی ایران51- 531 ص 74 
به مالکیت مریم خداکرمی مفقود گردیده  واز درجه اعتبار ساقط می باشد.

دیواندره

ابوالفضل گرمابی در گفت وگو 
با »توسعه ایرانی«: سیاست 

افزایش نرخ ارز اختصاص 
داده شده به کالاهای اساسی 
خود علاوه بر اینکه مستقیما 

می تواند قیمت کالاهای 
اساسی را بالا ببرد، یک اثر 

روانی و انتظارات تورمی نیز 
ایجاد می کند که تولیدکننده 

به امید افزایش قیمت، 
بخشی از تولید خود را دپو 

می کند که بتواند بعدا با 
قیمت بالاتر آن را بفروشد

اکنون دولت اختیار فروش 
نفت را به بخش های نظامی 

و خصولتی داده  و درآمد 
خود را از این محل کاهش 

داده است. نهادی که انتظار 
می رود برای تولید نهاده ها 
سیاست گذاری کند دولت 

است؛ اما دولت به دلیل 
نداشتن منابع نمی تواند در 

این حوزه سرمایه گذاری کند
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اخبار کارگری

شــرکت های ســرمایه گذاری 
صندوق های بازنشســتگی که شستا، 
ســاتا و... ازجمله بزرگترین نمونه های 
آنها به حســاب می آیند، قرار بود که با 
سرمایه گذاری حق بیمه بیمه گذاران 
این صندوق ها در فعالیت های سودآور 
و با بازدهی بــالا، عصای دســت این 
صندوق هــا در دوران کاهــش منابع 
مالی نســبت به هزینه ها باشند اما به 
نظر می رسد که این شــرکت ها با دور 
شدن از ماموریت اولیه خود، این روزها به 
سرباری برای صندوق های بازنشستگی 
بدل شده اند که بیشتر سود کسب شده 
خود را صرف هزینه های نیروی انسانی و 

جاری خود می کنند.
به گزارش »توسعه ایرانی«، وجود 
ده ها شرکت زیرمجموعه صندوق های 
بازنشســتگی که دارای هزاران پست 
مدیریت هستند، سبب شده تا وزرای 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در ادوار 
مختلف، این شرکت ها را به مثابه مزیتی 
غیرقابل انکار برای خــود تصور کنند 
که امــکان ایجاد هزاران پســت برای 
اطرافیان وزیر و افراد معرفی شــده از 
سوی مجلس و سایر نهادهای حکومتی 
را برای آنها فراهم می کنــد. از همین 
رو، به رغم اینکه تمامــی وزرای کار در 
زبان به این شرکت ها دستور می دهند 
که از بنــگاه داری دســت کشــیده 

و به ســهامداری روی بیاورنــد، اما در 
عمل هیچ تغییری در مناســبات این 
 شــرکت های ســرمایه گذاری ایجاد 

نشده است.
در همین زمینه، یک کارشناس حوزه 
کار با بیان اینکه اگر شرکت های اقماری 
و زیرمجموعه صندوق های بازنشستگی 
سودده نیســتند و مدیریت کارآمد بر 
صندوق ها حاکم نیست، نباید تاوانش 
را شــاغلین و بیمه پردازان صندوق ها 
بدهند،تاکید کرد: به جای افزایش سن 
بازنشستگی و نگران کردن کارگران و 
بیمه پردازان، صندوق های بازنشستگی 
به دســت مدیران اهل سپرده شوند تا 
با اتخاذ تصمیمات شایســته، نظارت 
عالیه و بهداشــت مالــی صندوق ها را  

بهره ور کنند.
حمید نجف در گفت وگو با ایســنا 
گفت: صندوق های بازنشســتگی در 
کشور با مشــکل نقدینگی مواجهند و 
منابعی که بخواهنــد پرداخت کنند را 
ندارند. صنــدوق تامین اجتماعی یک 
صندوق عمومی اســت ولی از آنجا که 
مدیریت هــای صنــدوق دولتی بوده 
این طور تصور می شــود کــه صندوق 
تامیــن اجتماعی، صندوقــی دولتی 
است در صورتی که متعلق به کارگران، 
کارفرمایان، بیمه گذاران و بیمه پردازان 

تامین اجتماعی است.

ایجاد حیاط خلوت برای تقسیم 
پست های مدیریتی

این کارشناس حوزه کار ادامه داد: از 
۱۵ سال گذشته دولت ها این پیشنهاد را 
مطرح کردند که یک سری از صندوق ها 
فعالیت های اقتصادی داشــته باشند 
تا بتوانند بخشی از حق بیمه هایی که 
پرداخت می شود را به ســود برسانند 
ولی چون نظارتی روی این قضیه اعمال 
نشد، شرکت های اقماری در دولت های 
مختلف به حیاط خلوت تبدیل شدند و 
برخی سوءمدیریت ها به وجود آمد که 
باعث شــد این صندوق ها کارآیی لازم 
را نداشته باشــند. در واقع شرکت های 
اقماری صندوق ها به جای اینکه سودی 
را به صندوق های بازنشستگی تزریق 
کنند، خودشــان به عاملی بازدارنده 
تبدیل شدند که باید هزینه های آنها را 

هم خود صندوق ها پرداخت می کردند.
وی تصریح کرد: در حال حاضر منابع 
صندوق بازنشستگی کشــوری تنها 
۴درصد پرداخت حقوق بازنشستگان 
را پوشــش می دهد و ۹۶درصد مابقی 
را دولت می پــردازد. در مورد صندوق 
تامین اجتماعی که هلدینگ شســتا 
را زیرمجموعه خــود دارد، وضعیت به 
مراتب از صندوق بازنشستگی کشوری 
بهتر اســت اما طی چند سال گذشته 
درباره شرکت ســرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا( بیشــترین تغییر و 
تحولات، جابه جایی و بی ثباتی مدیریتی 
در شرکت های اقماری و وابسته به آن 
را شاهد بودیم که به شدت به صندوق 
ضربــه زده، در حالی که بی مدیریتی و 
عدم ثبات، بزرگترین آفت مدیریت در 

صندوق هاست.

تورم شدید نیروی انسانی 
در صندوق های بازنشستگی و 

شرکت های زیرمجموعه
به اعتقاد نجف، بیشتر شرکت های 
اقماری صندوق های بازنشســتگی به 
جای آنکــه بــاری از دوش صندوق ها 
بردارند، خود به بار مضاعفی روی دوش 
صندوق ها تبدیل شده اند و نتیجه این 
شده که با تورم و انباشــت شدید نیرو 

در زیرمجموعه های خود مواجه شوند.
وی ادامه داد: وقتــی نمی توانیم و 
نتوانسته ایم چرخه معیوب تورم شدید 
نیروی انسانی در شرکت های اقماری 
و زیرمجموعــه صندوق هــا را که در 
دولت های مختلف به وجود آمده اصلاح 
کنیم نباید تاوان آن را کارگران و شاغلین 

و بیمه شدگان صندوق ها بدهند.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به 
این پرسش که دلیل اصلی ورشکستگی 
صندوق ها چیســت؟ این طور پاسخ 
داد: تنها می گوییــم صندوق ها دچار 
ورشکســتگی شــده اند ولی دلیل آن 
را کامل توضیــح نمی دهیم. معتقدم 
عامل اصلــی مشــکلات صندوق ها، 
وجود شــرکت های اقماری زیان ده، 
ســوءمدیریت و برداشت های مختلف 
از صندوق هاســت. هــر جا کســری 
شــدید بودجه پدید آمده بــه ناچار از 
صندوق ها برداشــت شــده ولی نکته 

کلیدی اینجاســت که بعد از گذشت 
ســال ها به جای آنکه اصل و سود با هم 
بازگردانده شــود همان اصل پولی که 
سال ها قبل برداشــت شده به صندوق 
واریز می شــود و همین مساله یکی از 
علل اصلی ورشکستگی صندوق ها به 

شمار می رود.
وی ادامه داد: شســتا یک هلدینگ 
بــزرگ و عظیم زیرمجموعــه تامین 
اجتماعــی اســت که ۱۷۰ شــرکت 
زیرمجموعه خود دارد اما می بینیم که 
چند هلدینگ دیگــر هم زیرمجموعه 
این هلدینگ ایجاد می شود که هر کدام 
هیات مدیره، دفتر، ساختمان، پرداخت 
حقوق و پاداش به نیــروی کار، راننده، 
وسیله نقلیه و... می خواهند و هزینه های 
زیادی می طلبد که این مساله به سازمان 
تامین اجتماعی و صندوق بازنشستگی 
فشار وارد می کند. یعنی به جای داشتن 
یک هلدینــگ چابک، شــرکت های 
متعدد بســیار و هدلینگ های عظیم 
دیگر زیرمجموعه آن خلق کرده ایم که 
باعث تورم شدید و انباشت نیرو در این 
مجموعه ها و شرکت های اقماری شده 
و در نتیجــه امروز به شــدت هزینه بر 

شده اند.

شرکت های اقماری 
صندوق های بازنشستگی 
نیاز به بهداشت مالی دارند

نجف دربــاره راهکارهــای خروج 
صندوق هــا از حالت ورشکســتگی 
و ناترازی نیز گفت: بــرای این منظور 
راه حل های مختلفی وجود دارد و بهترین 
روش این اســت که نظارت و بهداشت 
مالی روی صندوق ها صــورت گیرد و 
در بحث بهره وری صندوق ها بررســی 
کنیم و ببینیم که آیا صندوق هایی که 
شرکت های اقماری زیادی زیرمجموعه 
خود دارند، ســودآور هســتند یا نه؟ 
چنانچه سودآور نیستند آنها را در بورس 
واگذار کنیم و سهامشــان را بفروشیم 
یــا در پروژه ها و صنایع بــه روز و نوین 
ســرمایه گذاری کنیم تا از ضرر و زیان 
بیشتر صندوق ها جلوگیری شود و این 
بهداشت مالی باید در تمام شرکت های 
اقمــاری صندوق های بازنشســتگی 

اجرایی شود.

این کارشناس حوزه کار راهکار دیگر 
حل مشکل صندوق های بازنشستگی را 
استفاده از مشاوران خبره، حسابرسان 
داخلی و شــرکت های مشاوره بخش 
خصوصی عنوان کرد و گفت: باید این 
افراد به عنوان ناظر وارد شــرکت های 
اقماری صندوق ها شوند تا بیلان عملکرد 
سالیانه آنها بررسی و جایگاه و وضعیت 
آنها مشــخص شــود و درصورتی که 
مدیریتشــان مطلوب نیست و زیان ده 

هستند واگذار شوند.

اصلاحات ساختاری مقدم بر افزایش 
سن و سابقه بازنشستگی است

به گفته نجــف، ســازمان تامین 
اجتماعــی بایــد بخش نظــارت بر 
زیرمجموعه ها و شرکت های اقماری را 
فعال و از دو ابزار حاکمیتی در شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی)شستا( 
اســتفاده کند. یکی ابزار حسابرســی 
داخلی تا قدرت نظارت خود را تقویت 
کند و دوم نیروی بازرسی جهت سرکشی 
بر زیرمجموعه ها و هلدینگ های بالاسر 
تا جلوی هزینه تراشــی و زیان دهی را 

بگیرد.
وی همچنیــن پیشــنهاد کرد که 
دولت در هیات مدیره این شرکت ها از 
سازمان بازرسی کل کشور و تشکل های 
کارگری و کارفرمایی و بازنشســتگان 
نماینده داشته باشد و گفت: اصلاحات 
ســاختاری یعنی همه این مواردی که 
اعلام کردیم و اصلاحات پارامتریک و 
افزایش سن بازنشستگی مرحله آخر 
اصلاح وضع صندوق هاســت. اینکه ما 
نتوانســته ایم یا نمی توانیم جلوی بار 
هزینه های تحمیل شده به صندوق ها 
و تورم و انباشت شدید نیروی انسانی در 
شرکت های اقماری و زیرمجموعه های 
صندوق ها را کــه خودمــان وارد این 
مجموعه ها کردیم، بگیریم، تاوانش را 
نباید کارگران و بازنشستگان و شاغلان 

صندوق ها بدهند.

شرکت های سرمایه گذاری صندوق های بازنشستگی؛ قاتق نان یا قاتل جان

فاکتورسوءمدیریتدولتازجیبکارگرپرداختمیشود
کارگران فروش بلیت مترو تهران، 

حقوق آبان ماه را نگرفته اند
کارگران بخش فروش بلیت متروی تهران می گویند: 
حقوق مهر ماه را اوایل آذر ماه دریافت کردیم. با این شیوه 
پرداخت حقوق، دچار مشــکلات معیشــتی بسیاری 
شــده ایم. به گزارش ایلنا، این نیروهای پیمانکاری که 
مدت هاست بابت تاخیر در دریافت حقوق خود معترض 
هســتند، می گویند: آن طور که شــنیده ایم شرکت 
پیمانکار در حال تغییر است و به زودی پیمانکار جدید 
روی کار می آید.  این نیروهــای پیمانکاری می گویند: 
بین شرکت های مختلف دست به دست می شویم و هر 
شرکتی هم که می آید به جای اینکه وضع ما بهتر شود، 
بدتر می شــود. به پیمانکار قبلی بابت اضافه کاری های 
اجباری و عدم پرداخت نوبت کاری و ... اعتراض داشتیم 
و زمانی که پیمانکار تغییر کرد، مشکلات قبلی رفع نشد 
و تاخیر در پرداخت حقوق نیز به مشکلاتمان اضافه شد. 

    
تجمع کارگران ارکان ثالث 
پالایشگاه آبادان پایان یافت

اعتراضات ســه روزه کارگران ارکان ثالث پالایشگاه 
آبادان با وعده مسئولان پالایشگاه برای برگزاری جلسه ای 
با مدیرعامل خاتمــه یافت. به گزارش ایلنــا، کارگران 
پالایشگاه آبادان گفتند: به دنبال وعده هایی که مسئولان 
واحد حراست پالایشگاه آبادان روز پنجشنبه هفته گذشته 
برای پیگیری مطالبات کارگران ارکان ثالث و برگزاری 
جلســه با مدیرعامل داده اند، به اجتماعات صنفی خود 
خاتمه دادیم. طبق اظهارات این عده، کارگران به دنبال 
ادامه بی توجهی مسئولان به خواسته های صنفی، روز 
جمعه )۱۷ آذر ماه( با حضور در نمازجمعه از امام جمعه 
شهرستان آبادان در خواســت کمک کردند. کارگران 
تصریح کردند: مطالبات کارگران ارکان ثالث در دو حوزه 
است؛ مطالباتی که در حوزه پالایشگاه و اختیار مدیرعامل 
هستند مانند استفاده از امکانات رفاهی، تعیین تکلیف 
اضافه کاری های روز های پنجشــنبه و تسریع در صدور 
نفت کارت و بن کارت همانند پرســنل رسمی. برخی از 
مطالبات باید در وزارت نفت پیگیری شوند مانند تبدیل 
وضعیت نیروهای ارکان ثالث به قرارداد مستقیم و محاسبه 
نفت کارت از ابتدای سال جاری. کارگران در پایان تصریح 
کردند: خواســته ما مشخص شــدن وضعیت شغلی و 
پرداخت مطالباتمان است لذا با اعتماد به وعده های داده 
شده، به اعتراضات صنفی خود تا روز دوشنبه پایان دادیم. 

    
تجمع پرستاران اهواز 

مقابل استانداری خوزستان

پرستاران خوزســتانی با تجمع مقابل استانداری 
خوزستان، به شرایط مزدی و حقوقی خود اعتراض کردند. 
به گزارش ایلنا، این پرســتاران مطالبات خود را اجرای 
صحیح تعرفه گذاری، اجرای فوق العاده خاص و پرداخت 
معوقات پرستاری خواندند. پرستاران با در دست داشتن 
پلاکاردهایی اعلام کردند که حقوق قانونی آنها در طول 

عمر شغلی شان پرداخت نشده است.
    

کارشناس حوزه کار:
اختصاص کالابرگ الکترونیکی 
کمک به معیشت کارگران است

یک کارشــناس حــوزه کار، اختصــاص کالابرگ 
الکترونیکی به کارگران را در جلوگیری از تورم کالاهای 
اساسی و کمک به معیشــت خانوارهای کارگری موثر 
دانست. ناصر چمنی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: این 
ایده خوبی است که کارگران در قالب کالابرگ الکترونیکی 
کالاهای مورد نیاز خود را به قیمت سال قبل خریداری 
کنند و یقینا می تواند به معیشت خانوارهای کارگری 
کمک کند و جلوی تورم به ویژه تورم کالاهای اساسی را 
بگیرد. وی با تاکید بر لزوم فراهم کردن زیرساخت های 
این طرح گفــت: طرح الکترونیکی کــردن بن خواربار 
کارگران در وضعیت اقتصادی حاضر یک اقدام اثرگذار 
است که می تواند موفقیت طرح دولت را دوچندان کند 
ولی پیش از هر چیز باید سازوکار اجرایی شدن این طرح 
دیده شود. البته سخت نیست و از طریق ثبت کدملی و 
شناســایی کارگران می توان این ایده را عملی کرد. این 
کارشناس حوزه کار افزود: درحال حاضر مبلغ بن خواربار 
هر ماه توسط کارفرما به حساب کارگر واریز می شود، در 
حالی که قبلا به شکل بن کالا بود و کارگران با استفاده از 
آن از فروشگاه های منتخب خرید می کردند لذا معتقدم 
با همراهی وزارت رفاه و سازمان تامین اجتماعی می توان 
مقدمات این کار را فراهم کرد. به گفته چمنی، در صورت 
تحقق این امر حتی دولت می تواند ۱۲۰هزار تومان یارانه 
مضاعف را برای کارگران هم درنظر بگیرد تا به خرید از 

فروشگاه های متصل به سامانه تشویق شوند. 

شرکت های اقماری 
صندوق های بازنشستگی 
به جای آنکه باری از دوش 

صندوق ها بردارند، خود به بار 
مضاعفی روی دوش صندوق ها 

تبدیل شده اند و نتیجه این 
شده که با تورم و انباشت شدید 

نیرو در زیرمجموعه های خود 
مواجه شوند

اصلاحات ساختاری، 
گام نخست و اصلاحات 

پارامتریک و افزایش سن 
بازنشستگی مرحله آخر 

اصلاح وضع صندوق هاست. 
تاوان بی کفایتی در مدیریت 
صندوق ها را نباید کارگران و 

بازنشستگان و شاغلان بدهند

مصوبه آبان ماه نمایندگان مجلس در جریان بررسی جزئیات 
لایحه برنامه هفتم توســعه، سن و ســابقه بازنشستگی را در 
صندوق های مختلف تا سقف پنج سال به صورت پلکانی، حتی 

برای شاغلان فعلی افزایش می دهد.
تصویب این بند با انتقادات بسیار مواجه شده است. افزایش 
یک جانبه سن و سابقه بازنشستگی، خلاف منافع قانونی نیروی 
کار است اما از همه اینها گذشته بند الحاقی ماده ۲۹ لایحه برنامه 
هفتم توسعه ابهامات و کاستی های بسیار دارد و مشخص نیست 
گروه های شغلی مختلف چگونه قرار است مشمول این بند شوند.

در این مصوبه مشخص نیست منظور از »بیمه پردازان« دقیقاً 
چه کسانی است و آیا همه گروه های شغلی و همه بیمه شدگان را 
دربرمی گیرد؟ همچنین به طور خاص، تکلیف کارگران مشاغل 
سخت و زیان آور چندان روشن نیست. هرچند این بند مصوب، 

تبصره ای دارد که می گوید »ایثارگران و مشمولان قوانین سخت 
و زیان آور مشمول قوانین خاص خود هستند« اما سوال اینجاست 
که آیا سن بازنشستگی کارگران مشــاغل سخت با احتساب 

سنوات ارفاقی مشمول این افزایش نمی شود؟
»علیرضا خرمی« فعال کارگری و عضو شورای اسلامی کار 
شرکت پلی اکریل اصفهان در ارتباط با نگرانی های کارگران به 
ایلنا می گوید: کارگران شاغل در مشاغل سخت و زیان آور با ابهام 
و سردرگمی مواجهند و اصلاحات ضدکارگری مربوط به سن 

بازنشستگی در برنامه هفتم موجب بلاتکلیفی آنها شده است.
او اضافــه می کند: با اینکــه مدتی از تصویــب بند الحاقی 
ماده ۲۹ برنامه هفتم توســعه با اســتناد به دلایل واهی و برای 
سرپوش گذاشــتن بر مشــکلات پیش آمده در صندوق های 
بازنشستگی می گذرد، هنوز کارگران شاغل در پست های سخت 

و زیان آور در نگرانی و تشویش به سر می برند و نمی دانند تکلیف 
بازنشستگی شان چه می شود. خرمی معتقد است که مشکلات 
امروز صندوق تامین اجتماعی به واسطه سوءمدیریت و حیف و 
میل اموال صندوق به وجود آمده است؛ اموالی که در دولت های 
مختلف برای مصارف سیاسی و پوشــش کسری بودجه مورد 

دست اندازی قرار گرفته است.
این فعال کارگری ادامه می دهد: حال با تصویب قوانین نیم بند 
به خیال خود درصــدد احیای این صنــدوق از جیب کارگران 
هستند؛ قوانینی که با ابهامات زیادی روبه رو هستند ازجمله ابهام 

در مورد مشاغل سخت و زیان آور.
خرمی تاکید می کند: کارگران مشاغل سخت و زیان آور در 
سخت ترین شرایط با امید به اینکه در مقابل به خطر انداختن جان 
و سلامتی خود بتوانند زودتر بازنشست شوند، تن به کارهای پر 

خطر می دهند اما امروز متاسفانه با قوانین مبهمی روبه رو شده اند 
که آینده آنها را به مخاطره انداخته است و تمام امیدهایشان را از 

آنها گرفته است.
کارگران قبل از هر چیز خواستار حذف بند ضد کارگری برنامه 
هفتم در شورای نگهبان هســتند. خرمی با بیان اینکه عادلانه 
نیست تاوان سوءمدیریت ها و برداشت های شخصی، گروهی و 
جناحی را کارگران بپردازند، می گوید: »برای رفع بحران ناترازی 
صندوق ها فکری دیگر بکنید و قبل از هر چیز، مدیریت غلط را 

اصلاح کنید«.

مصوبه دردسرساز مجلس برای افزایش سن بازنشستگی

یک فعال صنفی: تکلیف کارگران سخت و زیان آور مشخص نشده است

گزارش

»احیای واحدهای تولیدی« و »رفع مشکلات کسب و کارها« 
ازجمله دستاوردهای ادعایی دولت است که مقامات دولتی مدام 

از آن یاد می کند.
در همین زمینه، تیر ماه ســال جاری رئیس جمهور گفت: 
»احیای ۱۸هزار فرصت شغلی با احیای ۵ هزار واحد تولیدی راکد 
گامی مهم در کاستن از بیکاری و احیای امید در جامعه است«. او 
تاکید کرد: »دولت مصمم به احیای همه واحد های تولیدی است 

که در دهه گذشته به تعطیلی کشیده شده اند«.
»محمد عطاردیان« نایب رئیــس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارفرمایی کشور در این رابطه به ایلنا می گوید: اورژانس 

کســب و کار و ســامانه هایی که دولت برای احیای واحدهای 
تولیدی در نظر گرفته تا امروز نتیجه چندان ملموسی نداشته و 

مشکلات واحدها برطرف نشده است.
او در پاسخ به این سوال که در ســال چه تعداد از واحدهای 
تولیدی از روی اجبار دســت به تعدیل نیرو می زنند، می گوید: 
واحدهای تولیدی و حتی خدماتی کشور در معرض خطر تعدیل 

نیرو قرار دارند و این مشکل برای همه واحدها تقریبا وجود دارد.
به گفته عطاردیان، مشکلات تولید و کسب و کارها باید ابتدا 
در فضای کلان اقتصاد حل شــود و ســپس اراده ای قوی برای 

برطرف کردن معضلات وجود داشته باشد.

این فعال صنفی کارفرمایی تاکید می کند: تاثیر راهکارهایی 
مانند اورژانس کسب و کار، بیشتر سرگرم کردن کارفرمایان است 
تا حل واقعی مشکلات. ما به عنوان نماینده قانونی کارفرمایان 
تا به حال نشنیده ایم که مشــکلات کارفرمایان به شیوه واقعی 
و ملموس حل شده باشد. مشکل بســیاری از واحدها، کمبود 

نقدینگی است، آیا دولت پولی دارد به بنگاه ها بدهد؟
او اضافه می کند: اقتصاد ما بیمار اســت و باید ابتدا بیماری 
این اقتصاد درمان شــود. اقتصاد بیمار که نمی تواند بنگاه های 
سرپا و شکوفا داشته باشــد یا واحدهای راکد را احیا کند. ایجاد 
اشتغال و راه اندازی کسب و کارها به درمان بیماری های اقتصاد 

بستگی دارد.
عطاردیان در ادامه به آمارهای اشتغالزایی دولت اشاره می کند 
و می گوید: این آمارها تقریبا صوری ست. از یک سو می گویند این 
تعداد اشتغال جدید ایجاد کرده ایم اما از سوی دیگر، تعداد زیادی 

کارگر بیکار می شوند! به این آمارها چندان اعتمادی نیست.

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی کشور:

آمارهای دولت در زمینه احیای واحدهای راکد صحت ندارد

گفت وگو
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جهان نما

مشــاوران امنیت ملی آمریکا، کره جنوبی و ژاپن دیروز 
)شــنبه( خواســتار اقدامات بین المللــی قاطع تر جهت 
محدودیت توسعه تسلیحات هسته ای و موشکی کره شمالی 
و همکاری نظامی این کشور با روسیه شدند. دیدار مشاوران 
امنیت ملی کشورهای مذکور در سئول همزمان با تنش های 
فزاینده در شبه جزیره کره برگزار شد. بنابر آنچه خبرگزاری 
آسوشیتدپرس گزارش داده، آمریکا و متحدان آسیایی اش 

توافق کردند که با افزایش همکاری های امنیتی سه جانبه در 
منطقه و تقویت رزمایش های نظامی ترکیبی که کیم جونگ 
اون، رهبر کره شمالی آن ها را تمرینات جنگی می خواند، به 
اقدامات این کشور پاسخ دهند. چو ته یونگ، مشاور امنیت 
ملی کره جنوبی پس از این جلسه سه جانبه در یک کنفرانس 
خبری گفت: سه مشاور امنیت ملی بر تعهدات کره شمالی در 
قبال قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل که خواستار 
خلع  سلاح هسته ای و محدودیت تجارت هرگونه تسلیحات 
به سایر کشورها را شامل می شود، تاکید کردند. وی افزود: 
ما توافق کردیم که هماهنگی های این ســه کشور را برای 
تضمین این قطعنامه ها تقویت کنیم. همچنین از تحریم های 
کره جنوبی، آمریکا، ژاپن و استرالیا علیه کره شمالی به دلیل 
پرتاب ماهواره جاسوسی اش استقبال می کنیم. واشنگتن، 
سئول و توکیو همچنین نسبت به تجارت احتمالی تسلیحات 

میان روسیه و کره شمالی ابراز نگرانی کردند. 

آمریکا، کره جنوبی و ژاپن توافق کردند؛

افزایشهمکاریهایامنیتیسهجانبهعلیهکرهشمالی

خبر

مارین لوپن چهره شناخته شده و رهبر حزب راست 
افراطی جبهه ملی از ســوی دادســتان های فرانسه به 
کلاهبرداری و اختلاس بودجه اتحادیه اروپا متهم شد. 
به گزارش فرانس۲۴، دادســتان های فرانسه خواستار 
محاکمه مارین لوپن چهره  راست افراطی فرانسه به دلیل 
استفاده از بودجه اتحادیه اروپا برای تامین مالی فعالیت  
هم حزبی هایش شــدند. این نامزد پیشــین انتخابات 

ریاست جمهوری فرانسه در ماه مارس با ۲۶ عضو دیگر 
حزب جبهه ملی )RN( متهم به ایجاد سیستمی برای 
اختلاس بودجه اتحادیه اروپا با هدف استفاده از آن به نفع 
کارمندان در فرانسه هستند. براساس اطلاعات موجود، 
دادســتان ها اعلام کرده اند که ایجاد مشاغل جعلی از 
ســوی متهمان حزب جبهه ملی به سرکردگی مارین 
لوپن از سال ۲۰۰۴ آغاز شده است. در میان متهمان، ژان 
ماری لو پن پدر لو پن نیز دیده می شود که از بنیانگذاران 
حزب جبهه ملی فرانسه بشمار می رود. حزب جبهه ملی 
نیز به عنوان یک شخصیت حقوقی مظنون به دریافت 
وجوه غیرقانونی و مشارکت در کلاهبرداری است. مارین 
لو پن در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۱۷ و ۲۰۲۲ پس 
از امانوئل مکرون رئیس جمهوری فرانسه بیشترین آرا را 
بدست آورده بود و احتمال می رود در آینده نیز بار دیگر 

در انتخابات شرکت کند. 

خبر

از سوی دادستان های فرانسه؛

مارینلوپنبهجرماختلاسمحاکمهمیشود

اولاف شولتز، صدراعظم آلمان دیروز )شنبه( گفت 
که برلین به حمایت از اوکراین در جنگ با روسیه ادامه 
خواهد داد زیرا درگیری نظامی که در فوریه ۲۰۲۲ آغاز 
شــد، به این زودی ها خاتمه نخواهد یافت. به گزارش 

خبرگزاری آناتولی، شــولتز در نشست حزب سوسیال 
دموکرات گفت:این جنگ به این زودی تمام نخواهد شد. 
البته همه ما آرزو می کنیم که چنین باشد. به همین دلیل 
باید بتوانیم فشار را ادامه دهیم. شولتز اظهار کرد که ما 
باید به اوکراین کمک کنیم .ما با منابع مالی و تسلیحاتی 
از اوکراین در نبرد با روسیه حمایت می کنیم. شولتز اظهار 
داشت که ما باید به اوکراین کمک کنیم .ما با منابع مالی و 
تسلیحاتی از اوکراین در نبرد با روسیه حمایت می کنیم. 
صدراعظم  آلمان در زمینه این مورد که آیا تحریم ها علیه 
روسیه درست است یا خیر، پاسخ داد که بله. ولادیمیر 
پوتین رئیس جمهور روســیه نباید انتظار داشته باشد 

ما تسلیم شویم. 

ذبیح الله مجاهد، ســخنگوی طالبــان در واکنش به 
تحریم دو تن از مقامات این گروه توســط آمریکا اظهار 
کرد در حالی که آمریکا، خود به دلیل حمایت از اسرائیل 
یکی از بزرگ ترین ناقضان حقوق بشر است، متهم کردن 

دیگران به نقض حقوق بشر و سپس وضع تحریم بر آن ها، 
ازطرف آمریکا غیرقابل توجیه و غیرمنطقی اســت. به 
گزارش صدای افغان )آوا(، وزارت خزانه داری آمریکا در 
هفتادوپنجمین سالگرد اعلامیه  جهانی حقوق بشر در 
کل ۲۰ نفر را در ۹ کشــور در رابطه با نقض حقوق بشــر 
تحریم کرده است. در این فهرست نام سرپرست وزارت 
امر به معروف و نهی از منکر طالبان و رییس آکادمی علوم 
افغانستان نیز وجود دارد. واشنگتن گفته است که عملکرد 
این دو مقام طالبان، حقوق زنان افغانستان را سلب و آنان 
را از ادامه  تحصیل محروم کرده  است. سخنگوی طالبان 
 هم گفته اســت که اعمال فشــار و تحریم راه حل هیچ 

مشکلی نیست.

صدراعظم آلمان:

جنگاوکراینبهاینزودیخاتمهنمییابد
طالبان:

اعمالفشاروتحریمراهحلهیچمشکلینیست

بلومبرگ: 
آمریکاتمایلیبهرویاروییمستقیم

باارتشیمنندارد
به گفته منابع، آمریکا در حال رایزنی با متحدانش 
در خلیج فارس در رابطه با اقدامات نیروهای مســلح 
ارتش یمن است اما همچنان دیپلماسی را به رویارویی 
مستقیم ترجیح می دهد. به گفته چندین منبع مطلع، 
ایالات متحده در حــال رایزنی با متحدانش در خلیج 
فارس در رابطه با اقدام نظامــی بالقوه علیه نیروهای 
مسلح ارتش یمن در پاسخ به حملات فزاینده آنها به 
کشتی ها در دریای ســرخ بوده است. این منابع که به 
علت حساسیت موضوع خواستند نامشان فاش نشود، 
گفتند که مذاکرات در مرحله مقدماتی است و هم ایالات 
متحده و هم شرکای آن همچنان طرفدار دیپلماسی به 
جای تقابل مستقیم هستند. این منابع آگاه گفتند، این 
واقعیت که بحث ها در حال انجام است نشان می دهد 

که ایالات متحده چقدر این تهدید را جدی می گیرد.
جان فاینر، معاون مشاور امنیت ملی ایالات متحده، 
روز پنجشــنبه گفت که دولت بایــدن »امکان اقدام 
نظامی« علیه ارتش یمن را رد نکرده، اما در حال حاضر 
تمرکز بر روی تشکیل یک ائتلاف دریایی برای »تامین 
امنیت« دریای سرخ اســت. این منطقه مجرای ۱۲ 
درصد از تجارت جهانی و انتقال بخش عمده ای از انرژی 
از خاورمیانه به اروپاست. او هم چنین ادعاهای خود را 
علیه انصارالله و کمک ایران تکرار کرد. به گفته پنتاگون، 
وزیر دفاع آمریکا هم پیام مشابهی را به شاهزاده خالد 
بن سلمان، همتای عربستانی خود منتقل کرده است. 
همچنین جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی آمریکا 
گفت که ایالات متحده در حال مذاکره برای تشکیل 
یک گروه ضربت دریایی »با بیشترین تعداد کشورهای 
ممکن« اســت تا بتواند کشــتی ها را در دریای سرخ 

اسکورت کند.

این تحرکات بعد از آن انجام می شود که نیروهای 
مســلح ارتش یمن، کشــتی های مرتبط بــا رژیم 
صهیونیستی را در دریای ســرخ هدف گرفتند. این 
حملات در اوایل اکتبر و اندکی پس از عملیات مرگبار 
رژیم صهیونیستی علیه نیروهای مقاومت فلسطین در 
غزه آغاز شد. براساس آمار وزارت بهداشت فلسطین، 
بیش از ۱۷ هزار فلسطینی تا به امروز کشته رسیده اند. 
تیم لندرکینگ، فرستاده ایالات متحده در امور یمن، در 
پیامی به شبکه خبری بلومبرگ گفت که او به خاورمیانه 
بازگشــته تا به دیپلماسی فشــرده ایالات متحده و 
هماهنگی منطقه ای برای حفظ امنیت دریایی در دریای 
سرخ و خلیج عدن ادامه دهد.« او گفت که این اقدامات 
در بحبوحه حملات ارتش یمن رخ می دهد که به ادعای 
او، »تقریبا دو سال پیشرفت مشترک برای پایان دادن به 

جنگ در یمن را »تهدید« می کند.
    

حزبحاکمکاناداتوسطیکگروه
بانفوذمسلمانتحریمشد

یک گــروه بانفوذ مســلمان کانادایی کمک های 
نقدی به حزب حاکم لیبرال)PLC( را متوقف کرده 
است، زیرا جاستین ترودو، نخســت وزیر این کشور 
در درخواست آتش بس در جنگ رژیم صهیونیستی 
و حماس ناکام مانده اســت. به گــزارش رادیو کانادا، 
در نامه ای رســمی که در ۲۷ نوامبر به رئیس حزب، 
»ساچیت مهرا« ارســال شــد، این گروه، که دارای 
۴۰۰ عضو است، اعلام کرد که بارها از جاستین ترودو 
خواسته است تا خواستار آتش بس )در غزه( شود، اما 
 Network فایده ای نداشته است. این سازمان خود را
GTA-۱۰۰ )منطقــه بزرگ تورنتــو(، لندن، اتاوا، 
مونترال می نامد و می گوید که دارای ۴۰۰ عضو است. 

در این نامه آمده است: »به نظر می رسد ترودو علاقه ای 
به شــنیدن واقعی، ارزش قائل شدن واقعی به حقوق 
بین الملل و توجه واقعی به کودکان غزه ندارد. در این 
نامه آمده است: این ایده که این وضعیت تا دو سال دیگر 
فراموش خواهد شد، یک استراتژی بسیار خطرناک 
و نابخردانه برای حزب اســت. مقیاس تلفات انسانی 
بی سابقه است. عضویت Laurier Club محدود 
به کسانی است که بیش از ۱۷۰۰ دلار کانادا )۱۲۵۰ 
دلار( به مهمانی اهدا کنند. این سازمان گفت از دسامبر 

۲۰۱۴ صدها هزار دلار به لیبرال ها کمک کرده است.

شدت گرفتن جنگ در غزه موجب 
شد تا امارات متحده عربی پیش نویس 
قطعنامه برای اعلام آتش بس در غزه را 
به صحن شورای امنیت بفرستد؛ چراکه 
تنها در ۴8 ساعت گذشته بیش از ۲۰۰ 
نفر در مرکز و جنوب نوار غزه کشــته 
شده اند و حداقل حدود ۲8۰ تا 3۰۰ نفر 
مجروح بر جای مانده که گفته می شود 
تمامی اجساد و مجروحان به بیمارستان 
شهدای الاقصی دیرالبلح منتقل شده اند. 
اینکه چرا امارات دست به ارائه این پیش 
نویس زده، امــری چندان تعجب آور یا 
سوال برانگیز به حســاب نمی آید، اما 
آنچه در این میان باید مورد توجه قرار 
بگیرد این اســت که وضعیت در غزه به 
حدی بحرانی و فاجعه آمیز شــده که 
حتی ابوظبی با وجــود روابط علنی و 
رسمی با اســرائیل هم نتوانسته از این 
وضعیت روی گردان باشد و به هر ترتیب 
حالا خود را وارد یک مجادله سیاســی 

کرده است. 
به هر ترتیب جلســه شوای امنیت 
سازمان ملل بامداد دیروز )شنبه( برگزار 
شــد و قرار بر این بود تــا یک قطعنامه 
علنی و رســمی از ســوی جامعه ملل 
برای برقراری آتش بس در غزه از سوی 
دولت ها به تصویب برسد که این اتفاق در 
کمال ناباوری صورت نگرفت. خبرگزاری 
رویترز در این خصوص نوشــته است 
که ایالات متحده درخواســت شورای 
امنیت سازمان ملل برای آتش بس فوری 
انسان دوســتانه در غزه را در بحبوحه 
حملات اسرائیل به این باریکه، وتو کرد. 
رویترز در ادامه درباره این وتو نوشــته 
است: »در حالی که واشنگتن در حال 
دفاع از متحد خود اســت، امــا خود را 
از نظر دیپلماتیک منــزوی می کند«. 
روزنامه واشنگتن پست نیز نوشته است 
که این اتفاق برای ســومین بار از زمان 
آغاز حملات گســترده اسرائیل به غزه 
است که آمریکا قطعنامه آتش بس فوری 
برای پایان دادن بــه آن را وتو می کند. 
جالب اینجاســت که ۱3 عضو شورای 
امنیت به پیش نویس این قطعنامه که 
به ابتکار امارات ارائه شــد، رأی مثبت 
دادند اما بریتانیا به آن رأی ممتنع داد 
و آمریکا هم آنرا رد کــرد. در واکنش به 
این اقدام آمریــکا، نماینده چین گفت 

که ما از استفاده واشــنگتن از وتو برای 
پیش نویس قطعنامه ای که در بحبوحه 
کشتار ادامه دار، خواســتار آتش بس 
می شد، متاســفی؛ چراکه تایید ادامه 
درگیری با ادعای نگرانی از جان و امنیت 
مردم غزه، در تضاد است. نماینده چین 
در ادامه انتقاد از آمریکا گفت که تایید 
ادامه درگیری درحالی که خواســتار 
جلوگیری از گسترش آن هستیم، نوعی 
»خودفریبی« است. نماینده روسیه نیز 

در این خصوص اعلام کرد که ممانعت 
از اجرای آتش بس، اعمال حکم اعدام 
آمریکایــی برای هزاران و شــاید ده ها 
هزار فلسطینی است. نماینده فلسطین 
در ســازمان ملل هم با انتقاد از وتوی 
آمریکا گفت که این فاجعه اســت که 
شورای امنیت بار دیگر از نقش خود برای 
متوقف کردن جنگ غزه برای محافظت 
از جان میلیون ها فلســطینی باز ماند. 
این دیپلمات فلســطینی همچنین 
اظهار کرد بیش از ۱۰۰ کشور خواستار 
آتش بس در غزه هستند اما وتوی آمریکا 

همه چیز را خراب کرد! 
نماینده فرانسه نیز در توضیح رای 
مثبت کشورش به پیش نویس قطعنامه 
عنوان کرد که ما از تراژدی انسانی در غزه 
نگران هستیم. ما مصمم هستیم برای 
به هم پیوستن صفوف شورای امنیت 
به منظور اقدام برای آنچه در غزه اتفاق 
می افتد، تلاش کنیم. گلعاد اردان، سفیر 
اسرائیل در ســازمان ملل هم از اقدام 
آمریکا در وتوی قطعنامه شورای امنیت 
تمجید و از »ایستادگی قاطع« دولت 

آمریکا در کنار اسرائیل تشکر کرد. او در 
سازمان ملل بار دیگر دو شرط تل آویو 
برای آتش بس در غزه را تکــرار کرد و 
مدعی شــد که آتش بس ممکن است، 
اما با بازگشت تمام گروگان ها و نابودی 

حماس!«. 
همچنین انی یس کالامار، دبیرکل 
عفو بین الملل هم در نطقی تند اعلام کرد 
که تصمیم آمریکا برای وتو کردن این 
قطعنامه »از نظر اخلاقی غیرقابل دفاع« 
است؛ چراکه واشنگتن با وتو کردن این 
قطعنامه نســبت به رنج غیرنظامیان 
در مواجهه بــا آمار بهــت آور تلفات، 
ویرانی های گسترده و فاجعه بی سابقه 
انسانی در نوار غزه اشغالی، بی اعتنایی 
سنگ دلانه ای نشان داده است. هاکان 
فیدان، وزیر خارجه ترکیه هم اظهار کرد 
که آمریکا درباره این مســاله )استمرار 
جنگ علیه غزه( به ویژه در رأی گیری 
که در شورای امنیت سازمان ملل برگزار 
شــد، تنها ماند و این نشان افول اخلاق 
در کالبد سیاســت است. از سوی دیگر 
فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان 

ســعودی در خصوص وتــوی آمریکا 
اذعان کرده که »آنچیز که ما شاهدیم، 
یــک درگیری در صحنــه بین المللی 
است. ما همیشــه به دنبال راهی برای 
خاتمه جنگ هستیم، بنابراین از اینکه 
شورای امنیت سازمان ملل قادر نیست 
موضع سختی را در پیش بگیرد، بسیار 
متاســفیم. همچنین ما با اقدام آمریکا 

مبنی بر وتوی قطعنامه مذکور بی شک 
مخالف هستیم«. 

سناریوی واشنگتن چیست؟ 
اینکه برخی ها می گوینــد نباید از 
وتوی پیش نویس مذکور توسط آمریکا 
تعجب کرد به این دلیل است که پیش 
از رأی گیری، رابرت وود، معاون نماینده 
دائم آمریکا در سازمان ملل در سخنرانی 
خود در جلسه شورای امنیت پیرامون 
نوار غزه رسماً اعلام کرده بود که »ایالات 
متحده قویاً از یک صلح پایدار حمایت 
می کند، که در آن هم اسرائیلی ها و هم 
فلسطینی ها بتوانند در صلح و امنیت 
زندگی کنند، اما از درخواســت برای 
آتش بس فــوری حمایت نمی کنیم«. 
این موضع ایالات متحده به خوبی نشان 
می دهد که واشنگتن هنوز هم به دنبال 
آن است تا بتواند از هر طریق حمایت از 
اســرائیل دو هدف عمده را دنبال کند. 
هدف اول این است که به سران اسرائیل 
و به خصوص لابی یهود در آمریکا، آنهم 
در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۴ بفهماند حمایت از تل آویو توسط 
واشنگتن هنوز هم ادامه دارد و ایالات 
متحده به این تعهد خــود عمل کرده 

است. 
اما مساله دوم به آینده جنگ در غزه 
و به خصوص وضعیت پساجنگ مربوط 
است. برای اثبات این موضوع کافی است 
که به سخنان اخیر محمود عباس، رئیس 
تشکیلات خودگردان فلسطین مراجعه 
کنیم. او در نوزدهمین سالروز درگذشت 
یاســر عرفات، رئیس این تشــکیلات 
صراحتاً اعلام می کند کــه »ما تاکید 
می کنیم نوار غزه بخش جدایی ناپذیر 
دولت فلسطین اســت و ما مسئولیت 
خود را در قبال کرانه باختری از جمله 
قدس شرقی و نوار غزه به طور کامل و در 
چارچوب راهکار سیاسی فراگیر برعهده 
خواهیم گرفت«. روزنامه نیویورک تایمز 
درباره این اظهارات محمود عباس نوشته 
 است که رئیس تشکیلات خودگردان 
فلسطین با مطرح کردن این اظهارات 
به دولت آمریکا بــرای پذیرش نقش 
حاکمیتی در غزه بعــد از اتمام جنگ 
چراغ سبز نشان داده  است. حال اگر این 
موضع را در کنار نبرد خانه به خانه ارتش 
اســرائیل و حماس در خان یونس قرار 
دهیم به تلخی درمی یابیم که منحنی 
جنگ طی روزهای آینده بیش از پیش 

صعودی خواهد شد! 

وضعیت در غزه به حدی 
بحرانی و فاجعه آمیز شده 

که حتی ابوظبی با وجود 
روابط علنی و رسمی با 

اسرائیل بی تفاوت نمانده 
و خود را با ارائه پیش نویس 

آتش بس در این باریکه 
وارد یک مجادله سیاسی 

کرده است

آمریکا با وتوی پیش نویس 
قطعنامه آتش بس در 

غزه می خواهد به سران 
اسرائیل و به خصوص لابی 
یهود در آمریکا، آن هم در 
آستانه انتخابات ریاست 

جمهوری 2024 تفهیم کند 
که حمایت از تل آویو توسط 

واشنگتن هنوز هم ادامه 
دارد و ایالات متحده به این 
تعهد خود عمل کرده است

فرشاد گلزاری

جامعه جهانی وتوی آتش بس از سوی آمریکا را تأیید کشتار غیرنظامیان غزه  ارزیابی کرد؛

خوش رقصی انتخاباتی واشنگتن برای لابی یهود
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گفته می شود، بودجه سال آینده 
کشــور بر دو پایه افزایــش مالیات و 
مولدسازی استوار است. نتیجه هر دوی 
اینها یکی است؛ برداشت هر چه بیشتر 
از جیب مردم و اموال عمومی. از همین 
روست که این روزها »هزینه کرد« این 
بودجه برای مردم از اهمیت بیشتری 
برخوردار شــده؛ چرا که قرار است در 
شرایط ســخت اقتصادی این روزها، 
هر ریال آن از جیب آنها برداشت شود. 
اما همزمــان با افزایــش اهمیت این 
هزینه کردهای بودجه کشــور برای 
مردم، صدا و سیما که یکی از اصلی ترین 
نهادهای ارتزاق کننــده از این منابع 
عمومی است و بخش عمده ای از بودجه 
فرهنگی کشــور را به خود اختصاص 
می دهد، نــه تنهــا کم مخاطب تر و 
غیرموثرتر از همیشه به کار خود ادامه 
می دهد که درهای جدیدی از ابتذال 
در برنامه ســازی را به روی مخاطبان 

می گشاید.
همزمان با روز دانشجو، در بخشی 
از برنامه حاشیه ساز »سید خندان«، 
سرودی ترکیبی با آهنگ مشهور »یار 
دبســتانی من« به اجرا درآمد که در 
فضای مجازی واکنش برانگیز شــد 
و بســیاری آن را مضحــک و مبتذل 

خواندند.
این اجرا با این جمله شــروع شد: 

»سرود یار دبستانی من، نسخه کیک«!
و بخشی از شعر این اجرا نیز اینگونه 
بود: »یار دبستانی من، ببین چقدر گنده 
شدی، چند ساله دانشگاه می ری خیلی 
پژوهنده شدی. هک شده اسم من و تو 
تو لیست ترم مشــروطی ها، شام توی 

خوابگاه می خوریم، ماهی تن با لوبیا«!
اگــر گمــان می کنید که شــیوه 
اجرای این سرود، اندکی از بارِ سبکی 
شــعر آن می کاهــد و ممکن اســت 
لبخندی بر لب مخاطب آورده باشــد 
هم ســخت در اشــتباهید. در حالی 
که بســیاری این اجرا در برنامه مورد 
اشاره را توهین به دانشجویان ارزیابی 
کردند که بســیاری دیگر حتی قائل 
به این حــد از تاثیرگــذاری هم برای 
آن نبوده و آن را تنها توهین به شــعور 
مخاطب و حیف و میل بودجه عمومی 
با واگذاری ســاخت برنامه به افرادی 
دانستند که اساسا قابلیت و نسبتی با 
 برنامه سازی آن هم در تلویزیون ملی 

یک کشور ندارند.
 

صدها میلیارد 
صرف چه چیزی می شود؟

نخستین و بیشــترین واکنش ها 
به این برنامه تلویزیونــی معطوف به 
ابــراز تاســف در خصــوص صــرف 
میلیاردها تومــان از جیب ملت برای 
برنامه سازی های چنین  بی مایه بود و 
این سوال اساســی از سوی مخاطبان 
را در پی داشت که آیا قرار نیست هیچ 
نظارتی بر بودجه فرهنگی ســازمانی 

در نظر گرفته شــود که از بیت المال 
تامین می شود؟ این در حالی است که 
این روزها موضوع بودجه ســال آینده 
کشــور و موضوع برنامه هفتم توسعه 
فراوان از سوی کارشناسان مورد نقد 
قرار گرفته اســت. بودجه  ای که گفته 
می شــود در غیاب ناتوانی در فروش 
نفت، جیب شهروندان را هدف گرفته 
که قاعدتا باید از قبِل افزایش مالیات ها، 
کیفیت رفاه عمومی نیز افزایش یابد. اما 
آنچه بسیاری را خشمگین کرده این 
موضوع است که بخشی از این بودجه 
صرف نهاد ها و ســازما نه ای فرهنگی 
غیرپاسخگویی می شــود که خود را 
ملزم به تامین نظــر مالیات دهندگان  
نمی داننــد و تنها در جــاده ای یک 

 طرفــه از جیب آنهــا به نفــع خود 
برداشت می کنند.

این موضوعی اســت که نماینده 
چابهار در مجلس شورای اسلامی نیز 
بدان اشــاره کرده و گفته اســت: »در 
قانون برنامه هفتم در یک اقدام عجیب 
۴۳ درصد به اعتبارات صدا و سیما در 
ســال اول اجرا برنامه اختصاص داده 
شده و مردم این سوال را می پرسند که 
صدا و سیما که این همه پول از تبلیغات 
می گیرد، چرا باید در اولویت افزایش 
بودجه باشــد؟ این موضوع به نظر من 
خلاف عدالت اجتماعی اســت«. این 
در حالی است که بودجه صدا و سیما 
جدای از درآمدهای حاصل از آگهی ها، 
چیزی حدود ۸ هــزار میلیارد تومان 

است.
معین الدین ســعیدی، همچنین 
اضافه کرده است: »به تعبیر خود ناظران 
صدا و سیما ما شاهد ریزش مخاطب و 
مرجعیت رسانه ای هستیم و کیفیت و 
نوع پردازش به موضوعات توسط صدا 
و سیما، به گونه ای است که بسیاری از 
مخاطبین خودش را از دست می دهد 
و در چنین شــرایطی، صدا و ســیما 
باید پاسخگوی شرایط کیفی و کمی 
برنامه هایش باشــد نه اینکه افزایش 

اعتبار داشته باشد«.

جای خالی محبوب ها را 
چه کسانی پر کردند؟

مروری به شــبکه های تلویزیونی 
نشان می دهد که این مجموعه به شدت 

با فقر محتوا و برنامه سازی مواجه است. 
به طوری کــه برنامه های صبحگاهی 
صداوسیما همان روال دهه 70 را طی 
می کنند. برنامه ظهرگاهی و مذهبی، 
همــان تاک شــو قدیمــی مجری و 
کارشناس محور اســت. برنامه های 
انتقــادی در بی کیفیت ترین حالت 
ممکن و با کلیشــه های همیشــگی 
روی آنتن می رود و افراد مدعو هر روز 
از حلقه های نزدیک تــر به حاکمیت 
انتخاب می شوند. سریال ها محتوای 
خــود را از دســت  داده اند و بــه وفور 
ســریال هایی که بارها تکرار شده به 
نمایش درمی آید. این رکود و ایستایی 
در شرایطی اســت که روزگاری این 
مجموعه سرشناس ترین هنرمندان 
را در خــود جای داده بود و بســیاری 
نیــز در مکتــب همین افــراد تعلیم 
 دیده و به برنامه ســازان خوبی تبدیل 

شده بودند.
در حالی سال ها صدا و سیما در میان 
مدیران مختلف این سازمان دست به 
دست شده و هر کدام به سیاقی گروهی 
را از برنامه سازی حذف کرده اند  که در 
یک دهه اخیر و به خصوص در دوران 
جدید مدیریت این سازمان، این جرح 
و تعدیل شکل افراطی پیدا کرده است. 
نیازی نیســت که برای مقایســه 
عملکرد ایــن مجموعه با گذشــته، 
تخصص خاصی داشته باشید، کاهش 
قابل توجــه مخاطبان خــود گواهی 
است بر کاهش قابل توجه کیفیت آن. 
در این میان صاحبنظــران معتقدند 
بررسی عملکرد این ســازمان نشان 
می دهد که این مجموعه نه تنها دیگر 
آثار پرمخاطبــی تولید نمی کنند که 
اساسا از همکاری با افرادی که قدرت 
جذب مخاطب را دارند می گریزد. حتی 
پیمان جبلی، رئیس این سازمان نه تنها 
اصراری بر جذب این گروه ندارد که بارها 
بر سلبریتی زدایی از این مجموعه تاکید 
داشته است. او چندی پیش در پاسخ 
به پرسشی از دانشــجویان درباره ی 
بازگشت برخی برنامه سازان و چهره ها 
به تلویزیون، تصریح کــرد: »بالاخره 
وقتی این آدم در برنامــه ای می آمده 
برای خودش خِیلــی از مخاطبان را 
داشته است. اسمش می آمده، برنامه با 
خودش مخاطب می آورده است. اسم 
آن آدم روی شبکه ای می آمد، آن شبکه 
خودش را بالا می کشید. خب حالا به 
نظام، مردم و اعتقادات خودش لگد زده 
است. لگد زده به نمکدان، نمک را ریخته 
و نمکدانی را شکســته است. آیا از من 
انتظار دارید برای اینکه من پرمخاطب 
بشوم بروم خواهش و التماس کنم که 
تو رو خدا بیا؟!« جبلی سپس به تربیت 

چهره های جدید در صداوسیما اشاره 
کرد و گفت: »در کنار این مسئله تربیت و 
کشف چهره های جدید اتفاق افتاده، من 
اسم نمی برم اما در این مدت اخیر و در 
ماه های بعد از فتنه، چهره های جدیدی 
کشف شده اند و اتفاقاً تبدیل به سلبریتی 
شده اند. منتهی سلبریتی های ارزشی. 
چه بسا اصلًا بین خود شــما افرادی 
باشند که قابلیت داشته باشند دو روز 
دیگر به صداوسیما بیایند و سلبریتی 
شوند؛ بنابراین ما باید کشف و تربیت 
کنیم«. لابد اشاره او به سلبریتی های 
ارزشی، چهره هایی چون محمدرضا 
شــهبازی، مجری و برنامه ساز همین 
برنامه پرحاشیه سیدخندان است که 
در بهترین ساعات در پرمخاطب ترین 
شبکه پخش می شود، اما تاکنون جز 
مواردی که به خشم مخاطبان و کاربران 
شــبکه های اجتماعی منجر شده، به 

موفقیت دیگری نایل نیامده است.
تنگ شــدن این دایره البته هر از 
گاهی در اندک برنامه های تلویزیونی به 
شکل گل درشتی رونمایی شده است. 
از حذف چهره های پرمخاطبی چون 
مهران مدیری، عادل فردوســی پور، 
فرزاد حسنی، رضا رشیدپور، سروش 
صحت و ... که بگذریم، حضور افرادی 
چون  منصوره معصومی، مدیر موسسه 
بیت النور اصل و گوینده سخن نغز »این 
مملکت مال حزب اللهی هاســت«! تا 
زینب ابوطالبی، مجری شــبکه افق 
سیما و خالق جمله معروف »هر کسی 
به ایدئولوژی حاکم اعتقاد ندارد جمع 
کنه از ایران بره«! مــواردی که از نظر 
صاحبنظران به شکلی علنی مواضع این 
مجموعه را در قبال جریان های مختلف 

کشور نشان داده است.
در این میان آنچه از نظر بسیاری از 
مخاطبان ناقوس مرگ صدا و سیما آن 
هم با هزینه هنگفت از جیب شهروندان 
را به صدا درآورده است، مشخصا نه این 
خط کشی ها بلکه تبلور بی خلاقیتی، 
بی استعدادی،  چاپلوسی که به خوبی 
در برنامه اخیر ســیدخندان می توان 
صدای خوردن قاشــق این ســازمان 
عریض و طویل و پرهزینه را به ته دیگ 

سیاست های فرهنگی اش شنید.

صدا و سیما که یکی از 
اصلی ترین نهادهای 

بودجه خوار است و بخش 
عمده ای از بودجه فرهنگی 

کشور را به خود اختصاص 
می دهد، نه تنها کم 

مخاطب تر و غیرموثرتر از 
همیشه به کار خود ادامه 

می دهد که درهای جدیدی 
از ابتذال در برنامه سازی را 

به روی مخاطبان می گشاید

آنچه بسیاری از شهروندان 
را خشمگین کرده این 

موضوع است که بخشی 
از بودجه ای که از مالیات 
عمومی تامین می شود 
به نهاد ها و سازما ن های 

فرهنگی غیرپاسخگویی 
اختصاص می یابد که 

خود را ملزم به تامین نظر 
مالیات دهندگان  نمی دانند 
و تنها در جاده ای یک طرفه 

از جیب آنها به نفع خود 
برداشت می کنند
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شکایت نیلوفر حامدی 
از قاضی صلواتی

همسر نیلوفر حامدی روز 
شنبه ۱۸ آذر خبر داد که این 
روزنامه نگار زندانی، از ابوالقاسم 
صلواتی، قاضــی پرونده خود 
به علت »خودداری از آزادی 
او در پایان یک سال بازداشــت موقت« شکایت کرده 
است. محمدحسین آجورلو در حساب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت با اعلام این خبر، بازداشت 
موقت همسر خود در ۴۴۴ روز گذشته را »غیرقانونی« 
خواند و گفت که از »رسیدگی به شکایت نیلوفر حامدی 

»اطلاع« ندارد.
    

ضرب و شتم دومین پرستار 
بیمارستان شهید جلیل یاسوج

سرپرســت بیمارستان 
جلیل یاسوج، از ضرب و شتم 
دومین پرستار این بیمارستان 
به دســت همراهان بیمار در 
روزهای اخیر خبر داد. علیرضا 
جلیل افزود: از پرستار خواستند که در پرونده شکستگی 
سر به دلیلی نزاع ثبت نشود تا مشمول بیمه شود، وقتی 
قبول نکرد با مشت به چشم پرستار کوبیدند و متواری 
شــدند. روز شــنبه ۱۱ آذرماه ۱۴0۲ نیز یکی دیگر از 
پرستاران این بیمارستان که در حال خدمات دهی به 
بیماران بود توسط یک همراه بیمار با چاقو از ناحیه گردن 

مجروح شده بود.
    

حمله خونین به یک پزشک در تبریز
دکتر کیــوان منصوری، 
رزیدنت جراحــی ارتوپدی 
بیمارستان شــهدای تبریز 
مورد حمله چاقو قرار گرفت. 
علی فتوحی ملکــی، رئیس 
بیمارستان شهدای تبریز در تشریح جزئیات این حادثه 
گفت: طبق بررسی های صورت گرفته، صبح شنبه یک نفر 
به دلیل خصومت شخصی، پزشک ارتوپد این بیمارستان 
را توسط چاقو در اورژانس مورد ضرب قرار داده است. به 

گفته او حال عمومی این پزشک مساعد است.
    

هشدار سازمان ملی استاندارد: 
خطر آتش سوزی 

با بادکنک های هلیومی 
ســازمان ملی استاندارد 
ایــران نســبت بــه خطــر 
آتش ســوزی با بادکنک های 
هلیومی که بــا گاز هیدروژن 
پر می شوند، هشــدار داد و از 
مردم خواســت برای خرید بادکنک هــای هلیومی 
به فروشــگاه های معتبــر مراجعه کنند. بــه گزارش 
اکوایران،مهــدی انگورج مدیرکل نظــارت بر اجرای 
استانداردهای صنایع فلزی سازمان ملی استاندارد ایران 
درباره این بادکنک ها گفته است، عده ای سودجو برای 
پر کردن بادکنک از گاز هیدروژن استفاده می کنند که 
قیمت ارزان تری نسبت به گاز هلیوم دارد.این در حالی 
است که گاز هیدروژن قابل اشتعال است که با قرار گرفتن 
در معرض شمع یا حرارت لامپ، منجر به آتش سوزی و 

حوادث جبران ناپذیری خواهد شد.
    

جذب ۹۰ هزار معلم برای مدارس
ســخنگوی کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس 
گفت: قرار اســت آموزش و 
پرورش ۹0 هــزار نیرو جذب 
کند. به گزارش تسنیم، از این 
تعداد قرار است ۱0 هزار نیرو خدمت گذار ۲0 هزار معلم 
پرورشی و ۶0 هزار معلم جذب شود. به گفته او مسئولان 
آموزش و پرورش باید بهمن و اسفند سال جاری فراخوان 

جذب نیرو را انجام دهند تا مابقی کارها انجام شود.
    

توضیح وزارت بهداشت درباره بازدید 
وزیر از اتاق های جراحی و زایمان

در روزهــای اخیر گزارش 
تصویری از بازدید سرزده وزیر 
بهداشت به همراه خبرنگار صدا 
و سیما از اتاق زایمان بسیار خبر 
ساز شــد. حال روابط عمومی 
وزارتخانه اعلام کرد که این بازدید و حضور وزیر بهداشت 
در اتاق عمل جراحی ) و نه اتاق زایمان( را با رعایت کامل 
ضوابط شرعی و شیوه نامه های بهداشتی پس از اتمام عمل 
جراحی سزارین و وقوع تولد نوزاد صورت گرفته است؛ نه 
در حین آن. در ادامه این توضیح آمده است که به تصویر 
کشیدن نوزاد از ســوی خبرنگار، با اخذ رضایت قبلی از 
خانواده بیمار بوده است و در حین بازدید و تصویر برداری، 

هیچ گونه مواجهه ای با مادر نوزاد صورت نگرفته است.

از گوشه و کنار 

عضو هیئت علمی دانشکده محیط زیست دانشگاه تهران گفت: اگر تهران را 
از بالا نگاه کنیم، دی اکسید گوگرد شبیه یک هاله بنفش رنگ روی تهران شکل 
گرفته که ناشی از آغاز مازوت سوزی در نیروگاه های اطراف شهر و گازوئیل سوزی 

شهرک های صنعتی است که دقیقاً در مسیر ورودی بادهای تهران قرار دارد.
دکتر غلامرضا نبی در یک برنامه رادیویی دربــاره تداوم آلودگی هوا گفت: ما 
در سال های اخیر دائماً درمورد آلودگی هوا صحبت می کنیم و منشأ آن هم کاملًا 
مشخص است اما اقداماتی مثل تعطیلی مدارس و ادارات صرفاً مانند مسکّن عمل 

می کند و نتیجه ای ندارد.
عضو هیئت علمی دانشکده محیط زیست دانشگاه تهران تدوین یک استراتژی 
و برنامه راهبردی در این زمینه را یک ضرورت خواند و اظهار کرد: تا زمانی که این دو 
عامل در نیمه دوم سال باشند آلودگی هوا هم قطعاً ادامه خواهد داشت چون مازوت 

ته دیگ نفت است و به دلیل گوگردی بودن، امکان صادراتش هم وجود ندارد.
نبی با تأکید بر اینکه یک دستگاه ناظر باید بر میزان مصرف سوخت خودروها 
نظارت کند گفت: مصرف همه خودروها بالای ۱۱۲ و ۱۱۳ اســت و ســازمان 

استاندارد و اداره محیط زیست و وزارت صمت باید در این ارتباط پاسخگو باشند.
در ادامه این برنامه رادیویی داریوش گل علیزاده سرپرســت مرکز ملی هوا و 
تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ما در اصفهان که در ماه های اخیر 
آلوده ترین شهر کشور شناخته شد شاهد مازوت سازی نبودیم و در نیروگاه های 

تهران نیز مازوت مصرف نمی شود.
وی افزود: در اینکه منشأ آلودگی هوای تهران سوخت های فسیلی است هیچ 
تردیدی وجود ندارد؛ وقتی ۹۴ درصد تولید انرژی کشور وابسته به سوخت فسیلی 

است اثرات تجمعی این همه انتشار در شرایط سکون هوا و وارونگی مسلماً شاخص 
کیفیت هوا را در شرایط ناسالم قرار می دهد.

سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست با بیان 
اینکه منابع انتشار آلودگی نسبت به ســال های گذشته بیشتر شده است گفت: 
سال گذشته ۱ میلیون و ۴70 هزار خودرو نوشماره به ناوگان حمل و نقل کشور 
اضافه شد و در سال ۱۴0۱ فقط حدود ۸00 دستگاه و در شش ماهه اخیر نیز ۳۵ 

هزار از رده خارج شدند.
گل علیزاده با اشاره به رتبه نخست کشورمان در شدت مصرف انرژی اظهار کرد: 
ما روزانه ۱۱۶ میلیون لیتر بنزین مصرف می کنیم ضمن اینکه عموم خودروهای ما 
فاقد کاتالیست هستند و خودروهای دیزلی نیز فلیتر جاذبه دوده ندارند و از حالت 

استاندارد خارج هستند.
وی توســعه حمل و نقل ناوگان عمومی با تأکید بر حمــل و نقل پاک، ورود 
خودروهای برقی و از رده خارج کردن خودروهای فرســوده را در کاهش مصرف 
سوخت خودرو موثر دانست و گفت: سیاست گزاری هایی که در قوانین مختلف 
وجود داشته متأســفانه اجرایی نشدند و البته بخشــی از گوگردی که در هوای 

کشورمان وجود دارد می تواند منشأ برون مرزی هم داشته باشد.
سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست معتقد 

است که مشکل آلودگی هوا را با دو برنامه پنج ساله و اجرای آن ها حل کرد.

اثرات زباله سوزی بر آلودگی هوا
همچنین در روزهای اخیر رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس زباله سوزی 

را یکی از دلایل مهم آلودگی هوای تهران دانست که سهم قابل توجهی از منابع ثابت 
در آلودگی هوای تهران را به خود اختصاص می دهد. 

ســمیه رفیعی در این باره گفت: علی رغم برخی اقدامات انجام شــده توسط 
دستگاه های مرتبط، متاسفانه هنوز موضوع زباله  سوزی متوقف نشده است.

سمیه رفیعی در حاشیه بازدید از یکی از پهنه های پسماندسوزی تهران و محله 
خلازیر با اشاره به قانون هوای پاک، بیان کرد: ۲۳ دستگاه در زمینه آلودگی هوا 
نقش دارند که مجلس برابر وظایف نظارتی خود بر عملکرد این دستگاه ها و نتایج 

اجرای قانون نظارت می کند.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: زباله سوزی 
خصوصا در فصول ســرد ســال موجب ورود حجم قابل توجهی آلودگی و مواد 
خطرناک و سمی به هوای پایتخت می شود، هرچند گشت های شبانه دستگاه های 
مسئول در این زمینه می تواند پیشگیرانه باشــد ولی باید این موضوع به صورت 
ریشه ای حل شود. موضوع زباله سوزی مساله ای چندوجهی است که صرفا یکی از 

آثار و نتایج آن ایجاد آلودگی خطرناک در تهران و کلانشهرهاست.

استاد محیط زیست دانشگاه تهران:

هاله بنفش روی تهران نشانه مازوت سوزی است

گزارش

به بهانه هجو سرود مشهور »یار دبستانی« در برنامه تلویزیونی»سیدخندان«

تاراجبودجهعمومیدراوجابتذالوبیمایهگی

سعیده علیپور
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قزوین- مصطفــی مرادی،خبرنگارتوســعه ایرانی: معاون 
مهندسی و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در سفر 
به قزوین از تصفیه خانه فاضلاب و نیز خط انتقال و تصفیه خانه 

اضطراری شهر آبیک و شهر شریفیه بازدید کرد.
به گزارش خبرنگارما؛ ذوالفقار مهدی زاده معاون مهندسی و 
توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در سفر به قزوین به 
همراه داراب بیرنوندی مدیرعامل آبفا همچنین از مخزن آب شهر 

مهرگان قزوین، تصفیه خانه فاضلاب شهر شریفیه ، مخزن آب 
ارنجک شهر قزوین و تصفیه خانه اضطراری شهرآبیک بازدید کرد 

و در جریان فعالیتهای انجام شده قرار گرفت.
ذوالفقار مهدی زاده گفت: با پیگیری جدی تلاش می کنیم تا 
وضعیت تصفیه خانه فاضلاب شهر آبیک در آینده نردیک تعیین 
تکلیف نهایی شده و این پروژه در دهه مبارک فجر امسال افتتاح 

شود.

وی بیان کرد: برای اجرایی شدن پروژه انتقال آب از سد طالقان 
به شــهر مهرگان هم پیگیری لازم را انجام می دهیم تا رضایت 

مردم جلب شود.
مهدی زاده تصریح کرد: با توجه به حجم بالای ساخت و ساز 
طرح های مسکن ملی و نهضت ملی مسکن باید آب آشامیدنی 

مورد نیاز جمعیت این شهر تامین شود.
وی با اشــاره به اجرای ۸۵ درصدی پروژه شرق قزوین برای 
جبران کسری آب مورد نیاز شهروندان، بر تخصیص بودجه لازم 

برای نهایی شدن این طرح تاکید کرد.
معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب کشور اظهار 
امیدواری کرد با تامین مالی پروژه تصفیه خانه فاضلاب شــهر 
شریفیه، نیاز بهداشتی این شهر برای جمع آوری، هدایت و تصفیه 

فاضلاب آن در زمان کوتاهی برطرف شود.
وی اظهارداشت: همدلی بین مسئولان استان قزوین برای 
تامین آب آشامیدنی موجب تسریع در کارها شده و با افتتاح پروژه 
های آب و فاضلاب امیدواریم گام مهمی در خدمت به رسانی به 

مردم و جلب رضایت آنها برداشته شود.
در این بازدیــد داراب بیرنوندی، مدیر عامل شــرکت آب و 
فاضلاب استان قزوین، گزارشــی از روند اجرای طرح های آب و 
فاضلاب در استان ارائه کرد و افزود: برنامه های میان مدت و بلند 
مدت شــرکت برای اجرای پروژه های آبفا به نحو مطلوبی پیش 
می رود و با تخصیص اعتبارمصوب ایــن پروژه ها امیدواریم این 
طرحها در زمان مقرر به بهره برداری برسد و مردم از خدمات آن 

برخوردار شوند.

 بازدید معاون شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
از طرح های  آبفا قزوین

خبر

 کــرج –معصومــه امیــن زاده، 
خبرنگارتوســعه ایرانی: قطعه نخست 
آزاد راه سردار شــهید قاسم سلیمانی با 
حضور رییس جمهور در استان البرز به 

بهره برداری رسید.

سید ابراهیم رئیسی در آغاز دومین 
سفر دولت سیزدهم به اســتان البرز، از 
طرح احداث بزرگراه شــمالی کرج و نیز 
پروژه پل بیلقان به عنــوان بزرگ ترین 
پل غرب آســیا و پیچیده ترین عملیات 

مهندسی کشور بازدید کرد و با توضیحات 
دســت اندرکاران از جزئیات اجرای این 

طرح مطلع شد.
شهردار کرج در بازدید رئیس جمهور 
از طرح برگزاره شمالی شهید حاج قاسم 

سلیمانی و آیین گشایش این قطعه گفت: 
این قطعه به طول ۷.۶ کیلومتر عظیمیه 
کرج را به شمال غرب این کلانشهر متصل 

می کند.
مهرداد کیانی افزود: با گشایش این 

قطعه بخش زیادی از ترافیک شــمال 
کلانشهر کرج روان سازی شده است.

وی ادامه داد: تکمیل قطعه نخست 
آزاد راه شهید سلیمانی در مدت زمان ۲۰ 

ماه به صورت جهادی انجام شده است.
طول آزاد راه شهید ســلیمانی ۱۸ 
کیلومتر است که آزاد راه شهید همت در 
شرق کرج را به آزاد راه کرج – قزوین در 

غرب این کلانشهر متصل می کند.
با تکمیل آزاد راه شهید سلیمانی ۴۰ 
درصد ترافیک استان البرز به این آزاد راه 

منتقل می شود.
این پروژه به علل مختلف مانند کمبود 
اعتبار و وجود املاک معارض سه سال با 
تعطیلی و رکود مواجه شد تا اینکه دولت 

سیزدهم و شورای ششم روی کار آمد.
پس از سفر فروردین ماه سال ۱۴۰۱ 
رییس جمهور به استان البرز اعتبار مورد 
نیاز تکمیل آزاد راه شهید سلیمانی حدود 

۷۰ هزار میلیارد ریال برآورد شد.
در این سفر ۳۵ هزار میلیارد ریال از 
محل اعتبارات ملی برای تکمیل آزاد راه 
شهید سلیمانی تصویب شد و مابقی آن ها 
توسط مدیریت شهری کرج پررداخت 

خواهد شد.
مرتفع ترین پل خاورمیانه به ارتفاع 

۱۳۶ متر و به طول ۹۰۰ متر روی رودخانه 
کرج در این آزاد راه در حال ساخت است.

اکنــون در مجموع آزاد راه شــهید 
سلیمانی ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد که به گفته مهرداد کیانی شــهردار 
کرج این پروژه با حمایت دولت سیزدهم 
تا شهریورماه سال ۱۴۰۳ به طور کامل 

تکمیل و زیربار ترافیک می رود.
گفتنی است در حاشیه این سفر، وزیر 
محترم کشــور نیز با حضور در ایستگاه 
شهید سلطانی روند اقدامات انجام گرفته 

را مورد بررسی قرار داد.
تسریع در اورهال رام دوم قطار و انجام 
اقدامات مالی برای خرید رام های دیگر از 
موضوعاتی بود که احمد وحیدی، وزیر 
محترم کشور بر انجام هرچه سریع تر آن 

تاکید داشت.

با حضور رئیس دولت سیزدهم؛

 قطعه نخست آزادراه سردار شهید قاسم سلیمانی افتتاح شد

 قطعه نخست آزاد راه 
سردار شهید قاسم 

سلیمانی با حضور رییس 
جمهور در استان البرز به 

بهره برداری رسید.

 سنندج –گلاله فرهادی، خبرنگارتوسعه ایرانی : مشاور مرکز جهاد آبرسانی وزارت 
نیرو در سفری ۲ روزه به کردستان ضمن دیدار با دست اندرکاران و مجریان این طرح 
در استان بر ضرورت ارتقای هم افزایی، مستندسازی و اطلاع رسانی اجرای این پروژه 
ها تاکید نمود. علی جزءخراسانی در این سفر که ۱۴ و ۱۵ آذرماه انجام شد در دیدار با 
مدیرعامل شرکت آبفا کردستان گفت: سیاست دولت مردمی سازی است و اجرای پروژه 

جهاد آبرسانی نیز در همین راستا تعریف شده است. وی آثار اجرای این پروژه را اشتغالزایی 
و مهاجرت معکوس و در نهایت امیدبخشی دانست و گفت: شناسایی ذینفعان این طرح و 
مخاطب پژوهی و اطلاع رسانی به آنها با زبان مختص هر قشر، یک نیاز است. محمد فرهاد 
مدیرعامل شرکت آبفا کردستان هم در خصوص آخرین وضعیت اجرای طرح جهاد 
آبرسانی در کردستان گفت: در قالب این طرح آبرسانی به ۱۶۹ روستای استان با اعتبار 
۵۲۸ میلیارد تومان اجرا و در حال حاضر بیش از ۴۵ درصد پیشرفت دارد. خراسانی در 
ادامه سفر خود و در دیدار با قائم مقام صداوسیمای کردستان گفت: آگاهی بخشی به مردم، 
مستندسازی و تبین جهاد آبرسانی، انتظاری است که از صداو سیما داریم. وی با اشاره به 
ایجاد کارگروه آگاهی بخشی طرح جهاد آبرسانی در کشور و عضویت صداوسیما در آن 
خاطرنشان کرد: صداوسیما با توجه به ظرفیت های مناسبی که دارد می تواند با زبان هنر، 
تلاش های وزارت نیرو در حوزه جهاد آبرسانی را برای مخاطبان بازگو کند. رشیدی قائم 
مقام صداوسیمای کردستان هم با اشاره به اثرگذاری بالای این رسانه در جامعه از آمادگی 
این مجموعه برای انتشار بیشتر و بهتر پروژه های حوزه وزارت نیرو در استان و بویژه طرح 
جهاد آبرسانی خبر داد. خراسانی در ادامه و در دیدار با مسئول بسیج سازندگی سپاه بیت 
المقدس استان کردستان گفت: با توجه به ارتباط تنگاتنگ آبفا و سپاه در کل کشور و استان 

کردستان در طرح جهاد آبرسانی امیدواریم همچنانکه تاکنون هم افزایی خوبی میان این 
دو مجموعه وجود داشته این مزیت تقویت شــود. وی بر ضرورت ایجاد کارگروه جهاد 
آبرسانی استانی به موازات این کارگروه در سطح کشور تاکید کرد و گفت: توجه به مردمی 
سازی در طرح جهاد آبرسانی با توجه به مقبولیت سپاه در میان مردم و بویژه روستاها می 
تواند موجب اجرای هرچه بهتر طرح و در نهایت افزایش امید در جامعه شود. اسماعیلی 
مسئول بسیج سازندگی سپاه بیت المقدس استان کردستان هم با اشاره به دشواری کار 
در کردستان با توجه به اقلیم و شرایط کوهستانی گفت: سپاه همواره خود را در کنار وزارت 
نیرو و در استان در کنار آبفا می بیند و انصافا مجموعه آب و فاضلاب کردستان نیز نهایت 
همراهی را با سپاه در طرح جهاد آبرسانی داشته است. وی با اشاره به اینکه هدف نهایی 
آبفا و سپاه جلب رضایت مردم و ارائه خدمات به آنها است، گفت: خوشبختانه این طرح در 
تمامی شهرستانهای استان با قدرت پیش می رود. خراسانی در ادامه با درویشی مدیرکل 
دفتر استاندار و مدیر روابط عمومی اســتانداری و ملکی  مشاور و دستیار ویژه استاندار 
کردستان اظهار کرد: ۱۰ هزار روستا در سطح کشور در قالب جهاد آبرسانی از نعمت آب 
آشامیدنی بهداشتی به صورت پایدار بهره مند می شوند که البته با احتساب سایر منابع، 
بیشتر از این تعداد روستا آبرسانی می شوند. وی با اشاره به برنامه ریزی کارگروه آگاهی 
بخشی و مستندسازی جهاد آبرسانی در استانها مسئول کارگروه را استانداری عنوان 
کرد و گفت: برگزاری منظم جلسات این کارگروه و اطلاع رسانی گسترده برای ابرپروژه 
جهاد آبرسانی، می تواند اهداف این طرح که تامین آب و اطلاع رسانی به مردم به موازات 

یکدیگر است را فراهم کند.

در سفر مشاور مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو به کردستان تاکید شد؛
 لزوم توجه به مردمی سازی، امیدبخشی و جهاد تبیین در طرح جهاد آبرسانی 

ساوجبلاغ_ واشقانی _خبرنگار توسعه ایرانی:پیرو مصوبات 
کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر و شهرداری هشتگرد 
، با همت کمیته بانوان ، همایش عفاف و حجاب در راســتای 
ترغیب بانوان برای مشــارکت در امور اجتماعی ، فرهنگی 
،ورزشــی و… در سالن شهید باکری شــهرداری هشتگرد 

برگزار شد.
لزوم اجرای برنامه های مناسبتی و خانواده محور با مشارکت 
کلیه دستگاه ها از جمله موارد مد نظر حاضرین در این همایش 
بوده است و در پایان جلسه به رســم یادبود از مادران بزرگوار 
شهیدان آطاهریان و کیا روستا و جمعی از بانوان کارآفرین ، 
ورزشکاران ملی ، بسیجیان نمونه خواهر و فعالان حوزه فرهنگی 

تجلیل شد.
میهمان ویژه مدیریت شهری سرکار خانم دکتر آقایی مشاور 
استاندار و مدیر کل بانوان استانداری البرز ، سخنران مراسم 

حجت الاسلام والمسلمین شفیع خانی نماینده ولی فقیه در 
سپاه ناحیه ساوجبلاغ و مداح مراسم کربلایی حسین فلاحتکار 

از پرسنل شهرداری هشتگرد بودند .
 خانم صالحی عضو شورای اسلامی شــهر از اهتمام ویژه 
شهردار و اعضای محترم شورا در زمینه توجه به بانوان و نقش 

کلیدی آنها در جامعه تقدیر و تشکر نمود .

شیراز –قاســم توانایی، خبرنگارتوسعه ایرانی: سرمایه 
گذاری مشــترک ۱۲ واحد تولیدی فارس با تجار عمان و 
امضای یــک تفاهم نامه مابین بخــش خصوصی دو طرف 
راهکارهای سرمایه گذاری مشترک مابین ۱۲ واحد تولیدی 
و صنعتی اســتان فارس با تجار و بازرگانان کشــور عمان 

بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی فارس، با حضور 
قیس بن محمد الیوســف وزیر تجارت، صنعت و ســرمایه 
گذاری کشور عمان، فیصل الرباس رئیس اتاق بازرگانی عمان، 
المعینی سفیر عمان در ایران، محمدباقر رئیس اتاق مشترک 
عمان و ایران، ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، 
رازقی رئیس اتاق مشترک ایران و عمان، حمیدیان رئیس 
اتاق بازرگانی فارس و شیخ نیا معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری فارس پتانسیل ها و ظرفیت های ۱۲ واحد تولیدی 

و صادراتی استان فارس مطرح و زمینه های مشترک سرمایه 
گذاری آنها در کشور عمان و به ویژه در حوزه صادرات مجدد 

بررسی و قول مساعد داده شد.
همچنین در این دیدارها یک تفاهم نامه همکاری تجاری 
فی مابین یک شرکت بخش خصوصی استان فارس با همتای 
خود در کشور عمان منعقد و مورد امضای دوطرف قرار گرفت.

سرمایه گذاری مشترک 12 واحد تولیدی فارس با تجار عماننقش  موثر بانوان در برنامه های هفته فرهنگی هشتگرد

خبرخبر

مدیرکل راه و شهرسازی استان:
 پیگیر تامین اعتبار بیمارستان 

۵۴۰ تختخوابی کرمانشاه هستیم

کرمانشــاه-فردین کبودی،خبرنگارتوســعه 
ایرانی: مدیرکل راه و شهرسازی استان کرمانشاه از 
پیگیری مجدانه اســتان و دولت برای تامین اعتبار 
پروژه بیمارستان ۵۴۰ تختخوابی خبر داد و افزود: 
از چهار مســیر پیگیر تامین اعتبار پروژه هستیم و 
بســیار امیدواریم این پروژه ظرف سه سال آینده به 

بهره برداری برسد. 
رامین الماسی با اشاره به روند کند ساخت پروژه 
بیمارســتان ۵۴۰ تختخوابی کرمانشاه گفت: این 
پروژه از سال ۱۳۹۴ کلنگ زنی شده و طی این مدت 
تنها حدود ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
وی افزود: این پروژه طی این مدت به دلیل مشکلات 
اعتباری یا متوقف بوده و یا روند ساخت آن به کندی 

پیش رفته است.
الماسی با اشاره به ضرورت ساخت این پروژه گفت: 
این بیمارستان برای کلانشــهر کرمانشاه یک نیاز 
ضروری است و باتلاش استاندار کرمانشاه توانسته ایم 
دولت را روی این پروژه حساس کرده و پیگیر تامین 

اعتبار آن شویم.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان کرمانشاه 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر از چهار مسیر پیگیر 
تامین اعتبار پروژه هســتیم که یکی از آنها جذب 
بخشی از اعتبارات توازن اســتان است، همچنین 
پیگیریم بخشــی از این اعتبار از طریق مولد سازی 
توسط دانشگاه علوم پزشکی  کرمانشاه تامین شود. وی 
افزود: در سفر اخیر معاون اجرایی رییس جمهور هم 
مقرر شد پیگیری کرده تا بتوانیم در دور دوم سفر هیات 
دولت به استان، این پروژه را جزو مصوبات سفر قرار داده 

و بخشی از اعتبارات آن را از این طریق تامین کنیم.
الماسی گفت: درکنار اینها با پیگیری استانداری 
و دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه قرار است از توان 
سرمایه گذار بخش خصوصی هم برای تکمیل این 

پروژه و بهره برداری از آن استفاده شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان کرمانشاه افزود: 
پیشــرفت کل پروژه در حال حاضــر ۲۰ درصد و 
پیشرفت اسکلت و سازه آن حدود ۵۰ درصد است و 
اگر بتوانیم این پروژه را تامین اعتبار کرده می توان 

ظرف دو تا سه سال آینده آن را به بهره برداری رساند.

مشاور دانش آموزی منطقه  ویژه 
اقتصادی رفسنجان :

 ایجاد تفکر کارآفرینی
  در جوانان به رشد اقتصادی

 و صنعتی کشور کمک می کند
 کرمان-شیواکرمی،خبرنگارتوسعه ایرانی: محمد 
رحیمی مشاور دانش آموزی منطقه  ویژه اقتصادی 
رفسنجان گفت: امروزه تمامی دانش آموزان هدف 
خود را برای شــغل آینده، کار در ارگان های دولتی 
گذاشته اند اما کمتر کسی به دنبال کارهایی از قبیل 

کار آفرینی و اشتغال زایی می رود.
رحیمی بیان کــرد: هدف ما ارتبــاط آموزش و 
پرورش و دانش آموزان با منطقه ویژه اقتصادی است، 
این ارتباط از قبیل کلاس های کارآفرینی و کارآموزی 
که در جهت آشنایی دانش آموزان با شغل آینده خود و 
همچنین انتخاب شغلی مناسب برای خودشان است. 
وی ادامه داد: این آموزش ها زیر نظر اساتید مجرب 
و ارتباط با کار افرینان برتر شهرســتان وهمچنین 
کشور است، همچنین بعد از آموزش ها می توان افراد 
بااســتعداد را جذب کرد و زمینه اشتغالزایی و رشد 

بالقوه اقتصادی را برای کشور رقم زد.
رحیمی تصریح کرد: با ایجاد تفکر کارآفرینی در 
جوانان می توان در رشد اقتصادی و صنعتی کشور 
کمک کرد و فرموده ی رهبر انقلاب اسلامی را تحقق 
بخشید. بهنام قلی نسب دیگر مشاور دانش آموزی نیز 
گفت: در دنیای امروز رابطه نزدیکی بین کارآفرینی 
و صنعت وجود دارد، این رابطه باعث می شــود که 
دانشجویان بتوانند مهارت های لازم برای پیشرفت 
در جهان مدرن را توسعه دهند و به توسعه صنعت و 

رشد اقتصادی کمک کنند. 
قلی نسب ایراد کرد: ارتباط بین کارآفرینی و صنعت 
باعث می شود که دانشجویان بتوانند درک عمیقی از 
نیازها و مشکلات صنعت داشته باشند و راه حل های 
نوآورانه ارائه دهنــد. وی ادامه داد: کارآفرینی باعث 
می شود که دانشجویان توانایی های کارآفرینانه ای 
برای تجارت و کســب و کار توسعه دهند و به عنوان 

نیروی کار ماهر در صنعت به کار گرفته شوند. 

استانها
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چند سالی می شود که فروش 
آنلاین بلیت های ورزشــگاه ها 
در ایران، جایگزین شــیوه های 
سنتی شده است. این طرح در 
درجه اول قرار بود موجب سهولت 
دسترســی هوادار به ورزشگاه 
شود و جلوی تشکیل صف های 
شلوغ مقابل گیشه ها را بگیرد 
اما به نظر می رســد نوع اجرای 
این طرح نه تنها موجب ساده تر 
شــدن کار هوادار نشده، بلکه 
همه چیز را برای او پیچیده کرده 
اســت. بلیت فروشی اینترنتی 
مســابقه های فوتبال در ایران، 
باگ های بزرگــی دارد که باید 

هرچه سریع تر برطرف شوند.

فروش بلیت با سرعت نور
اول از همــه، خریــد بلیــت در 
وبســایت های فروش آنلاین بسیار 
دشوار به نظر می رســد. به محض باز 
شدن ظرفیت ســکوها، ظرف چند 
دقیقه همه بلیت ها به اتمام می رسند. 
آیا محدودیتی برای تعداد خریدها برای 
یک نفر هم در نظر گرفته می شود یا هر 
کس می تواند هر چقدر خواست برای 
خودش بلیت بخرد؟ از طرفی سوال 
بزرگ تر اینجاست که چرا به یک باره 
برای همه ظرفیت ورزشــگاه بلیت 
فروخته نمی شود؟ در بسیاری از موارد 

تنها بخشی از بلیت ها در مرتبه اول به 
فروش می رسند و ظرفیت ورزشگاه 
چند بار دیگر هم باز می شود. آیا بهتر 
نیست از همان ابتدا همه بلیت ها برای 
فروش آنلاین در دســترس هواداران 
قرار بگیرند؟ در این صورت شــرایط 
برای خرید آنلاین نیز ساده تر می شود. 
فراموش نکنید که سالن های سینما، 
تئاتر و کنســرت در ایران از مدت ها 
پیش، بــدون هیچ دردســری بلیت 
آنلاین می فروشــند و هــر کس هم 
تنها ثانیه هایی قبل از شروع نمایش 
روی صندلی خودش می نشیند. آیا 
شماره گذاری کردن صندلی ها در ایران 
انقدر غیرممکن است که کسی این کار 
را انجام نمی دهد تا هوادار خودش را با 

خیال راحت روی سکوها برساند؟

بازار سیاه پشت بازار سیاه
نتیجه ایــن نوع بلیت فروشــی، 
شکل گیری انواع و اقســام بازار سیاه 
اســت. این روش موجب می شود که 
برخی از هواداران به واسطه دسترسی 
ســریع تر به وبســایت و خرید تعداد 
زیادی بلیت، به راحتی بتوانند بلیت ها 
را با ارقــام نجومی برای فــروش در 
دسترس ســایرین قرار بدهند. البته 
که این اتفاق تنها در دیدارهای بزرگ 
رخ می دهــد اما حالا که شــهرآورد 
در پیش اســت، نباید فکری به حال 
این ماجرا کرد؟ به نظر می رســد بازار 
سیاه بلیت فروشــی در دربی، بیشتر 

و نگران کننده تر از همیشــه خواهد 
بود. مگر اینکه برنامه ای ایجاد شود تا 
سازوکار بلیت فروشی آنلاین را تغییر 
بدهد. حقیقت آن است که این طرح 
در فوتبال ایران تا به امروز بیشتر به یک 
طرح شکست خورده شباهت دارد تا 

طرحی که موفقیت آمیز باشد.

هیچ تضمینی وجود ندارد!
عجیب تریــن نکتــه در مــورد 
بلیت فروشــی آنلاین فوتبال ایران، 
این اســت که شــما حتی در صورت 
خرید بلیت، شــاید راهی به ورزشگاه 
نداشته باشید! این دیگر در نوع خودش 
باورنکردنی به نظر می رســد. یعنی 
نه تنها شماره صندلی شما پر می شود، 
بلکه حتــی ممکن اســت ظرفیت 
ورزشــگاه بدون حضور شما پر شود. 

چراکه بســیاری از افراد با بلیت های 
جعلی یا حتی بدون بلیــت به درون 
ورزشگاه راه داده می شوند. این معضل 
فقط مخصوص تهران هم نیست. در 
انزلی و بســیاری از نقاط دیگر ایران، 
تماشاگران با وجود در دست داشتن 
بلیت آنلاین خریداری شده، شانسی 
برای ورود به استادیوم پیدا نمی کنند. 
این اتفاق بسیار ناامیدکننده به نظر 
می رسد و فلسفه فروش آنلاین بلیت 

را به کل زیر سوال می برد.

از اول صبح به ورزشگاه بروید
خروجی شیوه عجیب بلیت فروشی 
آنلاین در فوتبال ایران این اســت که 
تماشــاگر مجبور می شــود از اولین 
ســاعات روز خودش را به استادیوم 
برساند و وقتی بازی شروع شد، دیگر 
حال تشویق کردن نداشته باشد. این 

اتفاق در مسابقه پرسپولیس و الدحیل 
نیز رخ داد. اساسا قرار بود فروش آنلاین 
بلیت، کاری کند که دیگر هیچ کس 
وادار به سپری کردن چندین و چند 
ساعت در ورزشگاه نشود اما این اتفاق 
حالا دوباره رخ داده و ظاهرا هرگز هم 
متوقف نخواهد شد. پس نه تنها اوضاع 
برای تماشاگرها ساده تر نشده، بلکه 
دشــواری خرید آنلاین بلیت نیز به 
دشواری های قبلی اضافه شده است. 
این موضوعی اســت که نمی توان به 
سادگی از کنار آن عبور کرد و حتما باید 
به دنبال راهی برای پایان دادن به آن 
بود. ادامه این روند به مرور زمان موجب 
می شــود تماشــاگرها قید تماشای 

بازی ها از نزدیک را بزنند.

شفافیتی که محو شده است
اما مهم ترین و شاید عجیب ترین 

باگ فروش بلیت آنلایــن در فوتبال 
ایران، اینجاست که هیچ شفافیتی در 
خصوص آن وجود ندارد. یعنی هرگز 
اعلام نمی شــود که برای هر مسابقه، 
چه تعداد بلیت به فروش رســیده و 
چرا همیشــه تعداد تماشاگرانی که 
در ورزشگاه حاضر هستند از ظرفیت 
اولیه فروش بلیت ها بیشــتر است؟ 
قاعدتا وقتی صحبت از بلیت فروشی 
آنلاین می شود، شفافیت عددی اولین 
موضوعی است که به ذهن می رسد اما 
چنین شفافیتی هرگز در رقابت های 
فوتبال ایران وجود نداشــته اســت. 
همین حالا نیز ابهام هــا در این مورد 
بسیار زیاد هستند و اصلا معلوم نیست 
این رونــد دقیقا چه زمانــی به پایان 
خواهد رســید. روندی که عملا همه 
چیز را در فضــای فوتبال ایران تحت 

تاثیر قرار داده است. 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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آقای سوپراستار در هیأت رئیسه پدل!
روز گذشته نشست خبری در فدراسیون تنیس برگزار 
شد که دلیل اصلی آن معرفی عضو جدید هیات رئیسه 
انجمن پدل بود. معمولا برای معرفی اعضای هیات رئیسه 
نشست خبری ترتیب داده نمی شود اما وقتی این عضو 
ستاره سینما باشــد، ماجرا متفاوت می شــود. رئیس 
فدراسیون تنیس طی حکمی محمدرضا گلزار را به عنوان 
عضو هیات رئیسه انجمن پدل منصوب کرد. درست است 
که گلزار اهل ورزش است و ورزش های مختلفی را هم به 
صورت حرفه ای دنبال می کند اما به نظر می رسد سمت 
جدید او در پدل بیشتر جنبه تبلیغاتی داشته باشد و به 
معرفی بیشتر پدل کمک کند. گلزار در صحبت هایش در 
نشست خبری از تلاشش برای نپذیرفتن این مسئولیت 
صحبت کــرد ولی با توجــه به علاقه اش بــه پدل، قول 
سورپرایزهای خوبی را در این رشته داده است. محمدرضا 
گلزار همچنین به عنوان سرپرست تیم ملی پدل فعالیت 
خواهد کرد تا با وجود اینکه حوزه فعالیت او در پدل خیلی 
فنی نیست، یکی از اصلی ترین نفرات این رشته به حساب 
بیاید. گلزار قرار است در زمینه جذب اسپانسر و استفاده از 
ظرفیت های خود در حوزه بین المللی در کنار این رشته 
باشــد. از اولین وعده های سوپراستار سینما در فعالیت 
جدیدش، برگزاری اردوی خارجی برای تیم ملی و اضافه 

شدن یک مربی اسپانیایی به کادر فنی است. 
پدل که از رشــته های نوپای ورزش ایران به حساب 
می آید، یکی از انجمن های زیرمجموعه فدراسیون تنیس 
است. این رشته مدتی زیر نظر فدراسیون اسکواش فعالیت 
داشت؛ اما سال گذشته با درخواست فدراسیون تنیس و 
موافقت وزیر ورزش، مجدد به این فدراسیون واگذار شد. 

    
داورزنی صندلی ریاست را 

تحویل داد
بعد از اینکه وحید مرادی به عنوان سرپرست جدید 
فدراســیون والیبال انتخاب شــد، روز گذشته با حضور 
محمد پولادگر مراسم تکریم محمدرضا داورزنی برگزار 
شد تا رییس سابق رسما فدراسیون را به مرادی تحویل 
بدهد. داورزنی حدود 20 سال به عنوان رییس فدراسیون 
والیبال مشغول به کار بود. اوج کار داورزنی اما جایی بود 
که پس از چند سال ناکامی در دوران ریاستش، در سال 
2011 خولیو ولاســکو را روی نیمکت تیم ملی نشاند تا 
انقلابی در این رشته برپا شود و نسل طلایی والیبال ایران 
شکل بگیرد. چندین قهرمانی آسیا و بازی های آسیایی 
و حضور در دو المپیک تنها بخشــی از افتخارات دوران 
ریاست او در فدراســیون والیبال است. به این ترتیب نام 
داورزنی برای همیشه در تاریخ این رشته به شکلی ویژه 
ثبت شد. هرچند در آخرین دوره ریاست داورزنی، قطار 
والیبال روی ریل ناکامی حرکت می کرد و او در تلاش بود با 
انتخاب یک سرمربی درجه یک خارجی درهای پیشرفت 
را روی این رشته دوباره باز کند. اما دوره ریاستش به پایان 
رســید تا این ماموریت نیمه تمام بماند. البته هنوز هیچ 
چیز برای داورزنی تمام نشده و شاید باز هم بتواند کرسی 
ریاست فدراسیون والیبال ایران را در انتخابات پیش رو از 
آن خود کند. البته باید دید قوانین بــه او اجازه این کار را 

خواهند داد یا خیر.

استرالیا، هدف جدید فرزامی
ماندگار فرزامی تنها نماینده تنیس ایران در تور جهانی 
هند، با کسب عنوان سوم مشــترک به کار خود در این 
رقابت ها پایان داد. این تنیس باز جوان و آینده دار کشورمان 
پس از شکست برابر ورزشکار هند به مرحله نیمه نهایی 
راه پیدا کرد اما در این مرحلــه مقابل حریف خود از هند 
نتیجه را واگذار کرد و عنوان مشترک سوم را کسب کرد. 
این مسابقات سطح سه جهان را داشت و فرزامی امیدوار 
است پس از کسب امتیاز این مسابقه و همچنین تغییر 
در رده بندی جهانی، به گرنداسلم استرالیا راه پیدا کند. 
او اگر بتواند در این مسابقات شرکت کند، دومین دختر 
ایرانی است که به مســابقات گرنداسلم راه پیدا می کند. 
پیش از این مشکات الزهرا صفی در این مسابقات شرکت 
کرده بود. فرزامی بعد از بازگشت از تور جهانی هند، راهی 
کیش می شود و تمرینات فشرده خود را در این جزیره انجام 

می دهد تا برای میادین پیش رو آماده باشد. 

منهای فوتبال

ورزش بانوان

آدرنالین

اساسا قرار بود فروش آنلاین 
بلیت، کاری کند که دیگر 

هیچ کس وادار به سپری کردن 
چندین و چند ساعت در 

ورزشگاه نشود اما این اتفاق 
حالا دوباره رخ داده و ظاهرا 

هرگز هم متوقف نخواهد شد. 
پس دشواری خرید آنلاین 
بلیت به دشواری های قبلی 

اضافه شده است

آخرین روزهای سال میلادی، همیشــه روزهای بسیار هیجان انگیزی برای 
هواداران فوتبال هســتند. خیلی وقت ها تیم های قهرمان هم درست در همین 
مقطع، خودی نشــان می دهند و در نهایت به موفقیت دست پیدا می کنند. چیز 
زیادی به تعطیلات دوباره فوتبال باشگاهی باقی نمانده و باشگاه ها با حرارت بسیار 
زیاد در حال جمع کردن امتیازهای پایان سال هستند. در کشورهایی مثل آلمان 
نیز بارش برف همه چیز را تحت تاثیر قرار داده و حالا دوباره از توپ های نارنجی 
نیز رونمایی شده است. امروز در نقاط مختلف قاره اروپا، نبردهای بسیار جذابی 

برگزار می شود.

بارسلونا-خیرونا؛ چشم در چشم شگفتی ساز
هیچ کس تصور نمی کرد وقتی لالیگا به هفته شانزدهم خودش رسید، خیرونا در 
جدول رده بندی بالاتر از بارسلونا باشد. جالب اینکه با هر نتیجه ای در این مسابقه، 
بارسا نمی تواند در جدول از تیم شگفتی ساز این فصل لالیگا عبور کند. تیم ژاوی 
هفته قبل به سختی و با درخشش ژواوو فلیکس، از آتلتی گذشت و یکی از رقبای 
مستقیمش را کنار زد. باور کنید یا نه، خیرونا رقیب مستقیم بعدی این تیم به شمار 
می رود و این بازی برای کاتالان ها اهمیت بسیار زیادی دارد. بارسا در 6 برخورد 
اخیر با خیرونا، چهار بار برنده بوده و هرگز شکست نخورده است. این تیم در چهار 
بازی خانگی اخیرش با خیرونا، 17 گل به ثمر رسانده اما شاید در این فصل همه 
چیز برای آنها متفاوت باشــد. تیم ژاوی در هر 13 بازی خانگی اخیرش در لالیگا 
گل زده و این بهترین عملکرد این تیم در دوران حضور این مربی به شمار می رود. 
جالب است بدانید که در طول تاریخ لالیگا، فقط پنج تیم توانسته اند در 15 هفته 
اول فصل 12 برد به دست بیاورند و خیرونا یکی از این تیم ها به شمار می رود. این 
تیم 19 امتیازش را بعد از عقب افتادن از رقبا دریافت کرده و از حیث بازگشت به 
بازی، بهترین تیم در پنج لیگ معتبر قاره اروپا به شــمار می رود. این بازی، بدون 

شک یک نبرد بسیار تماشایی خواهد بود.

رم-فیورنتینا؛ کدام رنگ برنده است؟
برخوردهای رم و فیورنتینا، از عصر باتیســتوتا تا امروز همیشه برخوردهای 
جذابی بوده اند. حالا فاصله یک امتیازی این دو تیم در جدول نیز باعث جذابیت 
بیشتر برخورد امروز خواهد شد. زمزمه هایی در مورد احتمال فیکس شدن سردار 
آزمون در این بازی نیز وجود دارد اما هنوز هیچ چیز در مورد این موضوع، قطعی 
نشده است. تیم ژوزه مورینیو در ســه تقابل اخیر با فلورانسی ها در سری آ، دو بار 
بازنده شــده و این اصلا آمار خوبی برای این مربی به شمار نمی رود. جالب اینکه 
پس از هلنیو هررا در دهه 70 میلادی، هیچ مربی دیگری روی نیمکت رم سه بار در 
سطح اول فوتبال ایتالیا روبه روی بنفش ها شکست نخورده است. این تیم از سال 
2012 به بعد، دیگر در دو بازی متوالی به فیورنتینا نباخته و اصلا دوست ندارد بعد 

از سال ها، چنین اتفاقی را تجربه کند. جالب اینکه در 30 برخورد دو تیم در سری 
آ، فیورنتینا فقط یک بار موفق به کلین شیت شده است! تیم ژوزه در هشت بازی 
اخیرش در سری آ، 6 برد به دســت آورده و دوباره توانسته به جدول این رقابت ها 

برگردد.

اشتوتگارت-لورکوزن؛ دو هیولا روبه روی هم
نبرد امروز اشتوتگارت و لورکوزن، مسابقه ای اســت که دو ستاره درخشان 
این فصل بوندس لیگا را روبه روی هم قرار می دهد. سرهو گیراسی این فصل 16 
گل در این لیگ زده و پشت ســر هری کین، دومین گلزن برتر این لیگ به شمار 
می رود. ویکتور بونیفیس نیز به جز زدن هشت گل، یکی از بهترین بازیکنان فصل 
بوندس لیگا بوده است. تیم ژابی آلونسو هنوز در این فصل شکست نخورده اما هفته 
گذشته در زمین دورتموند دو امتیاز را از دست داده است. آنها مقابل اشتوتگارت، 
برای جبران این اتفاق به زمین می روند. جالب اینکه در تاریخ بوندس لیگا، لورکوزن 
روبه روی هیچ تیمی بیشتر از اشتوتگارت برنده نبوده است. آنها در 23 برخورد اخیر 
با این حریف، تنها یک بار طعم شکست را چشیده اند. انتظار می رود بازی امروز، یک 

بازی پرگل باشــد. چراکه عملکرد خط حمله دو تیم در این فصل استثنایی بوده 
است. اشتوتگارت در این فصل توانسته 33 بار دروازه رقبا را باز کند و لورکوزن در 
این 13 بازی، 38 گل به ثمر رسانده است. هر دو تیم در این فصل، فوتبال بی نهایت 

جذاب و تماشاگرپسندی را ارائه می دهند.

چلسی-اورتون؛ از این آبی تر نمی شود
چلسی و اورتون، به عنوان غیرقابل پیش بینی ترین تیم های این فصل فوتبال 
انگلیس، امروز روبه روی هم قرار می گیرند. چلسی همان تیمی است که تاتنهام 
را برد، با سیتی مساوی کرد، مقابل نیوکاســل گلباران شد و بعد از 10 نفره بردن 
برایتون، برابر من یونایتد زانو زد! اورتون هم همان تیمی است که روبه روی یونایتد 
تحقیر شد اما نیوکاسل را گلباران کرد! در نتیجه هرگز نباید به سراغ پیش بینی 
نتیجه بازی امروز رفت. چراکه هر دو تیم عادت به غافلگیر کردن هواداران شــان 
دارند. این نبرد در استمفوردبریج، هیجان بسیار زیادی خواهد داشت. اورتون این 
فصل دومین تیم برتر فوتبال انگلیس در امتیاز گرفتن در نبردهای خارج از خانه 

بوده است.

فوتبال اروپا و آخرین روزهای سال میلادی

بابانوئل و هدیه سه امتیازی!

چهره به چهره

افتضاحی به اسم بلیت فروشی اینترنتی در فوتبال ایران

سلاطین هرج و مرج!

امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

  مناقصه عمومی
 کد آگهی 1402-64

سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد تکمیل پروژه احداث پارک سالمندان فاز یک را از طریق مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی اقدام نماید.

مبلغ برآورد اولیهموضوع مناقصهردیف

1 21/457/216/440تکمیل پروژه احداث پارک سالمندان فاز یک1

1- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت در مناقصه عمومی به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( به آدرس سایت:httpp://www.setadiran.ir مراجعه نماید .

2- شرایط متقاضی :
1-2 – اشخاص حقوقی: اساسنامه مرتبط شركت – كد اقتصادي –گواهي ارزش افزوده) قبل 
از انعقاد قرارداد ارائه نمایند درغیر اینصورت سپرده شرکت درمناقصه به نفع سازمان ضبط خواهد 
شد(- آگهي تاسیس-آخرین تغییرات )روزنامه رسمي( و سایر مدارک ثبتي- گواهینامه صلاحیت 
پیمانكاري رتبه 5 ابینه از سازمان مدیریت وبرنامه ریزی کشور ، گواهی تائید صلاحیت ایمنی معتبر 

از وزارت کاروامور اجتماعی الزامی است .
  تبصره : شرکتهایی که درسازمان سیما ومنظر سه قرارداد جاری فارغ از مبلغ ریالی داشته باشند 

اجازه شرکت درمناقصه فوق راندارند.
3- سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 1/072/860/822 ریال به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد:
-ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر دارای شماره 
اختصاصی سپام معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید باشد. ) شناسه 

ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 411367759917 ، کد پستی 3134851965 (
– واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر

4- مبلغ 2/000/000 ریال بابت هزینه خرید اسناد مناقصه ازطریق درگاه سامانه به حساب شماره 

700824126398بانک شهر
5- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتیب 

ضبط خواهد شد .
6- سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات مختار 

است.
7- هزینـه چاپ آگهـی به عهده برنـده مناقصه می باشد .

8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است .
9- مالیات بر ارزش افزوده مطابق قوانین درصورت شمول محاسبه خواهد گردید.

10-10% ازمبلغ کل پیشنهادی وجه نقد و یا ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه های صادره از 
موسسات مالی واعتباری معتبر ومورد تایید بانک مرکزی ودارای شماره ا ختصاصی سپام ضمانت 

نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات ازبرنده اخذ خواهد شد.
11- مبلغ قرارداد 50% نقدی و 50% تهاتری میباشد.

12- تاریخ انتشار درسامانه از مورخ1402/9/19 مدت سه /3 روز .
13- مهلت زمانی دریافت اسناد درسایت تاپایان وقت اداری مورخ 1402/10/6
14-  مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پایان وقت اداری مورخ1402/10/18

15- زمان بازگشایی درسایت ساعت 8 صبح مورخ1402/10/19

  شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

  شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

 آریا طاري
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